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" آگهی مناقصه عمومی "   نوبت دوم

شهرداری کلارآباد در نظر دارد از محل بودجه مصوب سال 1403 نسبت خرید و اجرای زیرسازی خیابان 
کشاورزان کیاده و خیابان شهید فهمیده براساس فهرست بهای واحد  راه و باند  سال 1403  با مشخصات 

اسناد مناقصه از طریق این آگهی به شرکت های واجد شرایط واگذار نماید .
- سپرده شرکت در مناقصه 5.000.000.000 ریال به صورت نقد واریز به حساب سپرده - ضمانت نامه بانکی 

- چاپ نوبت اول 1403/04/04 – چاپ نوبت دوم 1403/04/11
- مهلت دریافت اسناد مناقصه در سامانه ستاد از 1403/04/04 الی  1403/04/14 ساعت 13

- مهلت بارگذاری پیشنهادات در سامانه ستاد تا  1403/04/27 ساعت 13 
- تاریخ بازگشایی مناقصه در سامانه ستاد در تاریخ 1403/04/28 ساعت 12:15

- تلفن تماس دستگاه مناقصه گذار جهت ارائه اطلاعات بیشتر 011-5460-3011
مهرداد رودبار کلاری                  
شهردار کلارآباد                      شناسه آگهی: 1738799 میم الف-1

خــزر شناگاهی ناامن
 برای مهمانانش

فصل تابستان و شنا از راه رسید و ناجیان غریق روز های پرتکاپویی را 
پشت سر می گذارنند تا دریای خزر از مهمانانش قربانی نگیرد.وجود مناطق 
حادثه خیز دریای خزر را به میزبانی بی رحم تبدیل کرده که گاه مهمانانش 
را قربانی می کند و این در حالی است که سالانه مسافران زیادی برای 
بهره بندی از جاذبه هایی دریا روانه خزر می شود.آزادسازی سواحل دریای 
خزر با همت دولت سیزدهم دسترسی مردم عادی را به دریا بیشتر کرد و 
سواحل بکر شمال را از حیات خلوت برخی ها خارج کرد.بر اساس آمار های 
پزشکی قانونی طی دو دهه گذشته بیش از 3000 نفر در دریای مازندران 
غرق شدند هرچند این روند طی سه سال اخیر فعالیت دولت سیزدهم با 
اجرای طرح های سالم سازی دریا کاهش چشمگیری یافته است.با این 
حال هنوز روند غریق در دریای پرجاذبه خزر متوقف نشده است و حاشیه 
نشینان این دریا در انتظار طرح هایی هستند که ایمنی در آن حرف اول و 
آخر را بزند. برپایی طرح های سالم سازی با امکانات حداقلی و اولیه و نبود از 
چالش های عمده در مناطق ساحلی استان مازندران به شمار می رود و این 
مساله سبب می شود تا ساماندهی ساحل بین دستگاه های مختلف پاسکاری 
شود و هر کس دیگری را در این زمینه مسئول معرفی کند.سوت طرح های 
دریا از خردادماه و پیش از شروع فصل تابستان در مازندران نواخته شد 
و تاکنون با تلاش ناجیان غریق بیش از 150 نفر از غرق شدن در دریا 
نجات یافتند و رئیس هیأت نجات غریق و غواصی مازندران با اشاره به 
آغاز استقرار هزار ناجی غریق در نقاط حادثه خیز سواحل استان، گفت: طرح 
پایش و رصد سواحل استان با هدف بررسی نقاط مختلف سواحل افزایش 

تعداد ناجیان غریق در دست اجرا است....

رسیدگی به ۱۰۴ هزار درخواست مردم مازنــدران  در سفر استانی 
رئیس جمهــور شهید

مدیرکل مدیریت بحران استانداری مازندران اعلام کرد:

خسارت
 1۰ هزار میلیارد ریالی

 سیل به مازندران

 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشتی درمانی مازندران :

موردی از پشه »آئدس«
 در مازندران شناسایی 

نشده است

دبیر کارگروه بررسی و تدوین فهرست دارویی ایران:

تجویز داروهای خارج از 
فهرست رسمی دارویی 

ایران تخلف است

معاون بهداشت وزیر بهداشت اعلام کرد:

یک پرونــده 
سلامــت برای هــر

 کد ملـــی 

آگهي مناقصه يک مرحله اي 403/18
شرکت مخابرات ايران ، منطقه مازندران :

خريد کابل ژله فيلد خاکي 100،70،40،20 )04( 
 mn.tci.ir  یا  Tci.ir  : جهت کسب اطلاعات بیشتر به نشاني

مراجعه نمایید .
روابط عمومي مخابرات منطقه مازنـدران

*سرمقاله
 کسی که واقعاً منتظر امام خویش است باید زیرک و با بصیرت باشد تا در بزنگاه ها و لغزش گاه های زندگی فریب نخورد.سبک زندگی در همه جوامع از اهمیت 
والایی برخوردار است زیرا روش و سبک زندگی ما بر خودمان و جامعه اثرگذار خواهد بود. در انتخاب شیوه زندگی دو راه وجود دارد؛ یا خودمان باید انتخاب کنیم 
و یا جامعه و محیط برایمان انتخاب می کند! به هر حال همه ما ناگزیر به داشتن سبک زندگی خواهیم بود پس بهتر است بهترین سبک زندگی را انتخاب کنیم که مایه 

سعادت مان در هر دو سرای دنیا و آخرت شود.
عمر و امکانات محدود

تاریخ، کلاس درسی برای همه ماست که متوجه باشیم عمر انسان و امکانات محدود است و نمی توانیم همه حرفه ها و سبک های زندگی را تجربه کنیم. چنان که 
ر مرِّ السَحاب فانتَهِزوا فُرَصَ الخَیّر؛ ]۱[ فرصت مانند ابر از افق زندگی می گذرد، مواقعی که فرصت های خیری  امام علی علیه السلام می فرماید: »الفُرصَه تمُّ
پیش می آید غنیمت بشمارید و از آن ها استفاده کنید.« پس بهتر است بخاطر محدودیت عمر و امکانات با انتخاب سبک های برتر و الگوبرداری از آنها، زندگی 

و آینده خوبی برای خود بسازیم.
معصومین علیهم السلام سرچشمه های هدایت و خوشبختی

معمولاً همه ما به دنبال حیاتی جاودانه و رستگاری هستیم که برای تحقق این هدف باید به سراغ چشمه های حیات و الگوهای برتر عالم برویم. معصومین علیهم 
السلام برترین مخلوقات خداوند، سرچشمه های حیاتی هستند که با الهام گرفتن و تبعیت از آنان می توانیم به رستگاری و خوشبختی برسیم. از همین رو امام 
لامُ عَلَیْکَ یاَ عَیْنَ الحَْیَاةِ؛ ]۲[ سلام بر تو ای چشمه حیات.« به حدی  زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف را چشمه حیات دانسته و خطاب به ایشان می گوئیم: »السَّ
شناخت و وجود امام در زندگی ما اهمیت دارد که اگر آنان را نشناسیم به مرگ جاهلیت مرده ایم همان گونه که امام حسن عسکری علیه السلام می فرماید: 
»مَنْ ماتَ وَ لمَْ یعَْرِفْ إمامَ زَمانهِِ مَاتَ مِیتَةً جَاهِلِیَّة؛ ]۳[ هرکس بمیرد و امام زمانش را نشناسد به مرگ جاهلی مرده است.« از آنجا که سبک زندگی، شامل 
همه ابعاد زندگی فردی و اجتماعی می شود از این رو، اگر سبک زندگی به روش معصومین علیهم السلام را انتخاب کنیم باید از آن سبک و روش زیستن در 
تمامی ابعاد زندگی مان بهره ببریم. سبک زندگی که مورد تأیید و رضایت امام زمان عجل الله تعالی فرجه الشریف باشد مورد رضایت خداوند متعال هم خواهد 

بود و ما را به رستگاری و سعادت خواهد رساند.
دو مؤلفه اصلی سبک زندگی منتظرانه

سبک زندگی منتظرانه، زمانی ضامن سعادت ما خواهد بود که مورد تأیید و رضایت امام عصر عجل الله تعالی فرجه الشریف باشد. یعنی در ابعاد مختلف روابط 
و اعمال فردی و اجتماعی، سیاسی، عبادی، اقتصادی، خود را پیرو امام دانسته و شیوه ای را برگزینیم که مورد رضایت امام خویش باشد. دو مؤلفه اصلی سبک 

زندگی منتظرانه، بصیرت و مهدی باوری در تمام ابعاد زندگی است.
بصیرت

بسیاری از مشکلاتی که برای جوامع به وجود آمده و یا در آینده رخ خواهد داد از عدم بصیرت و آگاهی نشأت می گیرد.
 کسی که واقعاً منتظر امام خویش است باید زیرک و با بصیرت باشد تا در بزنگاه ها و لغزش گاه های زندگی فریب نخورد. بصیر کسی است که از هر چیزی 
عبرت بگیرد تا خود را از خطرات پیش رو نجات دهد چنان که امام علی علیه السلام می فرماید: »فَانِمَّا البَْصیرُ مَنْ سَمِعَ فَتَفَکر وَ نظََرَ فَابَصَْرَ و انتفَع باِلعِْبَرِ ثمَُّ سَلَک 
لالَ فِی المَْغاوی؛ ]۴[ بینا کسی است که از پی شنیدن بیندیشد و با هر نگاه، بینش نو یابد و از عبرت ها همواره  رْعَةَ فِی المَْهاوی وَ الضَّ جَدَداً واضِحاً یتجَنَّبُ فیهِ الصَّ
سود برد، و سپس در راهی روشن و هموار به پیش رود و خویشتن خویش را از سقوط در پرتگاه ها و گمراهی در کژ راهه ها و بیغوله ها نگاه دارد.« با نگاهی 
در طول تاریخ متوجه خواهیم شد در صورتی که بصیر نباشیم چقدر راحت دین و ایمان انسان از بین می رود. به عنوان نمونه می توان به جریان طلحه و زبیر 
اشاره کرد. آنها از یاران پیامبر اکرم )ص( و حضرت علی )ع( بودند اما چون در زمان امتحان و آزمایش، بصیرتشان از بین رفت، راه حق را گم کرده و به مبارزه 
با امام و حجت خداوند برخاستند و چه بسیار افرادی که در اوایل انقلاب از افراد اصلی و طلایه دار این مرز و بوم بودند اما در موقعی که باید بصیرت شان را 

نشان می دادند با سادگی در زمین دشمن بازی کردند و مقابل خون شهدا و امام و ولایت ایستادند که این خود لزوم بصیرت را می فهماند.
مهدی باوری در تمام ابعاد زندگی 

زندگی ما زمانی رنگ و بوی امام زمانی دارد که در تمامی ابعاد فردی و اجتماعی رفتارها و اعمالمان بر اساس رضایت ایشان باشد. یعنی با دل شکستن، بی 
احترامی، و گناه دل امام مان را نرنجانیم و همواره با انجام عبادات، خدمت به خلق خدا، مهربانی، انفاق و … زمینه ساز ظهور حضرت باشیم. و کاری کنیم که 
زینت و سرباز خوبی برای امام خود باشیم چنان که امام صادق علیه السلام فرمودند: »کونوُا لنَا زَینْاً وَ لا تکَونوُا عَلَیْنا شَیْنا؛ً ]۵[ یعنی زینت ما باشید نه باعث ملامت 

و سرزنش ما.«

حجت الاسلام سید احسان دهسار

دو مؤلفه اصلی سبک زندگی منتظرانه

مدیرکل بنادر و دریانوردی امیرآباد  اعلام کرد:

افزایش ۵۶ درصدی صادرات 
سیمان از بندر امیــرآباد به 
کشور های حوزه سی آی اس

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی:

کارگران ماهر هم دغدغه 
امنیت شغلی دارند

تزريق اعتبار 10 هزار ميليارد ريالی برای تکميل 
نيروگاه زباله سوز ساری
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مدیرکل مدیریت بحران استانداری مازندران با بیان این که، استان  مازندران 
در بحث سیلاب های اخیر بالغ بر ۱۰ هزار میلیارد ریال خسارت دید، گفت: 

تلاش ها برای شناسایی آخرین مفقودی سیل جاده سوادکوه ادامه دارد.
حسینعلی محمدی  اظهار کرد: طی روزهای اخیر شاهد وقوع سیلاب های 
متعدد در استان مازندران هستیم که در این زمینه مازندران در بخش های 

مختلف جاده ای، کشاورزی، منازل و سایر متحمل خسارت های جدی شد.

وی افزود: استان  مازندران در بحث سیلاب های اخیر بالغ بر ۱۰ هزار میلیارد 
ریال خسارت دید البته برآورد خسارت ها به طور دقیق درحال انجام است.

مدیرکل مدیریت بحران مازندران با اشاره به اینکه امدادرسانی در مناطق 
سیل زده استان کماکان تداوم دارد، اضافه کرد: حجم آوارها و آورده های 
رودخانه ها به مناطق پایین دست بسیار بالا بود به همین دلیل بحث تخلیه 

آوردهای رودخانه ای همچنان درحال انجام است.

محمدی شیرکلایی درباره خسارت به بخش کشاورزی روستاهای دودانگه، 
روستاهای بندوبن و سایر، اظهار کرد: باتوجه به اینکه تاکید بیمه گذار بر بیمه 
است ولی حسب تاکید استاندار مازندران مقرر شد از بند ظ تبصره ۷ خسارت 

به کشاورزان جبران می شود.
محور  مفقودی  کردن  پیدا  برای  جست وجوهات  همچنان  گفت:  وی   

سوادکوه ادامه دارد./فرخی

مدیرکل مدیریت بحران استانداری مازندران اعلام کرد:

خسارت ۱۰ هزار میلیارد ریالی سیل به مازندران

از توزیع نهاده رایگان  بابل   مدیر جهاد کشاورزی 
برای مدیریت و کنترل آفت مگس میوه مدیترانه ای 
در این شهرستان خبر داد.به گزارش روابط عمومی 
سازمان جهاد کشاورزی مازندران، محسن آهنگری 
افزود: این نهاده ها شامل تله مکفیلد به همراه فرمون 
جلب کننده جهت ردیابی، پروتئین هیدرولیزات برای 
کاور  برای  دیپترکس  و  مالاتیون  و  اسپری  بیت 
اسپری باغ ها است.مدیر جهاد کشاورزی شهرستان 
بابل تصریح کرد: در توزیع این نهاده یارانه ای به 
به شناسنامه  اقدام  باغدارانی که  باغداران پیشرو و 
دار کردن باغ کردند توجه ویژه می شود.آهنگری با 
اشاره به اینکه یکی از مهمترین بخش های امور 

به  علمی  یافته های  انتقال  تحقیق،  و  دانش بنیان 
بهره برداران است، گفت: انتقال هرچه سریعتر دانش 
روز به کشاورزان یکی از مهمترین اولویت های جهاد 
کشاورزی است.مدیر جهاد کشاورزی شهرستان بابل 
تصریح کرد: یکی از اهداف مهم راه اندازی کاروان 
های ترویجی، کمک به ارتقاء بهره وری محصولات 
استان  سراسر  با  همزمان  کرد:  اظهار  است.وی 
تولید  موضوعات  با  ترویجی  کاروان   ۱۸ مازندران 
محصول سالم برنج و آفت مگس میوه مدیترانه ای 
در این شهرستان راه اندازی شد.شهرستان بابل دارای 
تولید ۷۱۰  با  باغی  اراضی  ۲۴ هزار و ۳۵۵ هکتار 
تأثیر  از شهرستان های  هزار و ۶۲۳ تن محصول 

گذار در تولید محصولات باغی استان است و در تولید 
پرتقال رتبه اول استان را دارد.مگس میوه مدیترانه ای 
از آفات مخرب برای ۱۶۰ هزار هکتار از باغ های 
مازندران با تنوع و پراکندگی به لحاظ نوع میوه و 
زمان برداشت محسوب می شود و همواره از دغدغه 
های جدی باغداران استان نیز بوده است. به نظر می 
رسد اگر دانش هسته ای این طرح در سطح وسیعی 
از باغ های استان عملیاتی شود، نگرانی باغداران و 
کشاورزان از هجوم آفت ها کم خواهد شد.گسترش 
پدیده باغ های مختلط با غرس درختان هلو، شلیل، 
طی  خرمالو  و  گردو  زردآلو،  گیلاس،  آلبالو،  انجیر، 
در  مازندران  مختلف  مناطق  در  اخیر  های  سال 

کنار ۱۱۵ هزار هکتاری باغ مرکبات به عنوان رکن 
اصلی صنعت باغداری استان، شرایط را برای رشد و 
تکثیر آفت مگس مدیترانه ای دوچندان کرده است؛ 
وضعیتی که تهدید جدی برای باغداری مازندران به 
شمار می رود و اگر نسبت به مقابله بموقع با این 
آفت از طریق روش های مختلف توسط باغداران 
اقدامی صورت نگیرد، ریشه باغداری استان را خواهد 
نباتات  حفظ  کارشناسان  اظهارات  بر  خشکاند.بنا 
مازندران، هر مگس ماده روزانه یک تا ۳۰ عدد تخم 
رها می کند و در شرایط مناسب این توان را دارد که 
در یک دوره زندگی تعدادش را به میانگین ۳۰۰ و 

حداکثر یکهزار عدد برساند./آقاجانی

 استاندار مازندران با اشاره به سفر ۲ روزه رئیس جمهور شهید به دیار 
درخواست  هزار  گفت: ۱۰۴  جاری،  سال  اردیبهشت  اواخر  در  علویان 
در  استانی  دوم سفر  دور  در  رئیسی  الله  آیت  از شهید  مازندران  مردم 
دست پیگیری است.یوسف نوری با بیان این که، تیم های نهاد ریاست 
جمهوری در آن سفر، ۲۲ هزار و ۱۵۱ تماس مردمی را پاسخ دادند، ۲۳ 
هزار و ۷۴۱ درخواست در سامانه اینترنتی ۱۱۱ ثبت شده و تعداد ۵۸ هزار 
و ۵۰۰ درخواست مردمی تحویل شد، افزود: در مجموع تعداد ۱۰۴ هزار 
درخواست مردم مازندران از رئیس جمهور شهید در دست اجرا است.وی 

ادامه داد: سفر ۲ روزه شهید آیت الله رئیسی به همراه معاونان و وزرا 
در اردیبشهت امسال به مازندران برای شناسایی، رصد و گره گشایی 
مشکلات این استان شمالی کشور بوده است.وی با اشاره به استقبال 
پرشور مردم مازندران از رئیس جمهور شهید در مصلای مرکز استان در 
بدو ورود به مازندران، ادامه داد: بازدید از کارخانه چوب و کاغذ در نخستین 
بازدید و واحدهایی که احیا شده نشان می دهد چقدر در منطقه کار شد و 
همچنین احیا شدن ۳۹۵ بنگاه و کارخانه تولیدی راکد به چرخه تولید اقدام 
بزرگی است که در دولت مردمی سیزدهم اتفاق افتاد.استاندار مازندران با 

اشاره به اینکه با حمایت دولت گام دوم کارخانه چوب و کاغذ در راستای 
توسعه با استقرار فناوری نوین عملیاتی می شود، تصریح کرد: بازدید 
از طرح های اشتغال و توسعه ای در روستای خرماکلا نماد از اقتصاد 
روستایی، مهاجرت معکوس روستائیان از شهر به زادگاه شان، افزایش 
جمعیت، تحرک روستایی و صادرات در دل روستا است که چندین حوزه 
دیگر را هم به تحرک وادار کرد.نوری تصریح کرد: در روستای خرماکلا 
با توسعه اشتغال و تولید صادات شده و ارز وارد منطقه می شود هرچند 

دولت سیزدهم هم بر مسئله روستامحوری بسیار تلاش دارد./شجاعی

 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران 
گفت:تاکنون هیچ موردی از وجود پشه »آئدس« ناقل بیماری تب دنگی 
در این استان شناسایی نشده است.رضا صفری عربی افزود: با توجه به 
مشاهده اولین مورد ابتلا به بیماری ناشی از پشه آئدس در استان همجوار 
گیلان، نظارت ها برای ردگیری این پشه ناقل بیماری دنگی در مازندران 
قوت گرفته است.وی ادامه داد: به همین منظور فعالیت ردگیری و شناسایی 
بیماری در مناطق غرب مازندران که در نزدیکی گیلان قرار دارد متمرکز 
شده است تا در صورت شناسایی مواردی از این بیماری اقدامات درمانی 
لازم سریعتر انجام شود.معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات 
بهداشتی درمانی مازندران توضیح داد: با توجه به شباهت علائم این بیماری 
با بیماری هایی نظیر آنفلوآنزا،  افرادی که دارای این علائم هستند برای 
نمونه گیری به مراکز درمانی ارجاع داده می شود.وی اضافه کرد: خوشبختانه 
تاکنون مواردی که منجر به تست گیری شد، تب دنگی در آنها مثبت 
نشده است و در حال حاضر مازندران عاری از این بیماری است.صفری 

عربی با تاکید بر جدی گرفتن موارد بهداشتی پیشگیری از بیماری های 
منتقله از گزش نیش پشه آئدس افزود: موارد بهداشتی و رعایت دستورالعمل 
بهداشتی برای پیشگیری از ابتلا به بیمارهای منتقله از نیش پشه آئدس 
ضروری است. تب دِنگی )Dengue fever( نام یک بیماری ویروسی 
است. به آن تب دنگ، تب دانگ و تب استخوان شکن هم گفته اند. این 
بیماری از طریق نیش پشه آئدس به انسان منتقل می شود و انتقال این 
بیماری از طریق انسان به انسان امکان پذیر نیست و بروز بیماری بر اثر 
گزش پشه اتفاق می افتد.پشه آئدس به »ببر آسیایی« مشهور شده است 
در مناطق استوایی جهان به ویژه آسیای جنوب شرقی از جمله مالزی وجود 
دارد.علائم این بیماری شامل سردرد، کمردرد و پشت درد، تب معمولًا 
شدید و در برخی موارد خارش و جوش در قسمت های مختلف بدن است. 
تب دنگی به عنوان »تب استخوان شکن« نیز شناخته می شود، چرا که به 
دلیل درد شدید حاصل از آن بیمار تصور می کند، استخوان هایش در حال 

شکستن است./میری

رسیدگی به ۱۰۴ هزار درخواست مردم مازنــدران
 در سفر استانی رئیس جمهور شهید

 معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران :

موردی از پشه »آئدس« در مازندران شناسایی نشده است

 مدیر جهاد کشاورزی بابل  خبرداد:

توزیع نهاده رایگان برای مبارزه با مگس میوه در باغ های بابل

معاون بهداشت وزارت بهداشت ضمن تشریح اقدامات انجام شده در جهت 
برنامه  و همچنین گسترش  درمان شهری کشور  و  بهداشت  تقویت شبکه 
سلامت خانواده به کل کشور، گفت: طبق برنامه ریزی های انجام شده مقرر شده 
که تا پایان امسال کل جمعیت شهری کشور یعنی معادل ۲۸ میلیون نفر دیگر 
نیز به برنامه سلامت خانواده بپیوندند.دکتر حسین فرشیدی شبکه بهداشتی  و 
درمانی کشور را از دستاوردها و افتخارات انقلاب اسلامی خواند که در کنترل 
بیماری ها و افزایش چشمگیر شاخص های بهداشتی نقش بی بدیلی داشته و در 
عین حال در تشریح اقدامات انجام شده جهت تقویت شبکه بهداشت و همچنین 
اجرا و گسترش برنامه پزشک خانواده، گفت: در حال حاضر ۹۷ درصد جمعیت 
روستایی کشور تحت پوشش برنامه  پزشکی  خانواده هستند و از این طریق با 

شبکه بهداشتی و درمانی کشور در ارتباطند.
اقدامات وزارت بهداشت برای تقویت شبکه بهداشت و درمان 

شهری
وی در همین راستا به اقدامات وزارت بهداشت در دولت سیزدهم در جهت 
تقویت شبکه بهداشتی و درمانی در مناطق شهری اشاره کرد و توضیح داد: با 
اجرای برنامه پویش ملی سلامت و شناسایی تعداد زیادی از بیماران فشار خون و 
دیابت که از بیماری خود اطلاع نداشتند، ضرورت تقویت شبکه بهداشت و درمان 
شهری بویژه جهت دسترسی سنین بالای ۳۰ سال، بیش از پیش مشخص شد؛ 
چراکه اگر در شهرها نیز این شبکه همانند روستاها فعال بود، قاعدتا با چنین 

آماری مواجه نمی شدیم.
۲۷میلیون جمعیت شهری تحت پوشش برنامه سلامت خانواده

مناطق  در  برنامه سلامت  خانواده  اجرای  ترتیب  این  به  داد:  ادامه  فرشیدی 

شهری در دستور کار وزارت بهداشت قرار گرفت و پس از هماهنگی های لازم 
با دستگاه ها و سازمان های ذینفع از جمله سازمان های بیمه گر و تدوین و اصلاح 
دستورالعمل های مربوطه، برنامه »سلامت خانواده و نظام ارجاع الکترونیک« به 
تدریج در شهرستان های مختلف به اجرا گذاشته شد؛ به طوری که اکنون ۱۹۵ 
شهرستان و جمعیتی بالغ بر ۲۷میلیون نفر در این شهرها، تحت پوشش این 
برنامه قرار دارند و در برنامه داشتیم که با لحاظ اعتبارات لازم، پوشش برنامه در 
تمام شهرها تا پایان امسال کامل شود.وی با بیان اینکه با اجرای برنامه سلامت 
خانواده مقرر شده که برای هر ایرانی و هر کد ملی، یک پرونده سلامت ایجاد 
شود، تاکید کرد: البته اقدامات وزارت بهداشت محدود به تشکیل پرونده سلامت 
نمی شود، بلکه برای هر ایرانی که دارای کد ملی است یک مراقب سلامت 
در نظر گرفته ایم. در مجموع در قالب برنامه سلامت خانواده و نظام ارجاع 
الکترونیک مقرر شده که مراقبان سلامت سنین بالای ۳۰ سال در شهرها و 
شهرستان های تحت پوشش برنامه، هر شش ماه یک بار به لحاظ فشارخون، 

دیابت و برخی سرطان های شایع غربالگری و کنترل شوند.
یک مراقب سلامت به ازای هر ۱۵۰۰ نفر جمعیت

خانواده،  سلامت   طرح  اجرای  اینکه  بیان  با  بهداشت  وزیر  بهداشت  معاون 
زیرساخت ها و زمینه اجرای برنامه پزشکی  خانواده در مناطق شهری را فراهم 
می کند، افزود: البته مشخص است که اجرای کامل این برنامه و تحقق اهداف 
در نظر گرفته شده، علاوه بر زیرساخت های فیزیکی، نیازمند نیروی انسانی 
است؛ بر همین اساس در برنامه  سلامت  خانواده به ازای هر یک هزار و ۵۰۰ 
نفر جمعیت، یک کارشناس بهداشت لحاظ شد تا به این ترتیب مراقبان سلامت 
مانند بهورزان در روستاها، مراقبت فعال افراد تحت پوشش خود را داشته باشند. 

برنامه پزشکی  البته در استان های فارس و مازندران که چندین سال است 
 خانواده در حال اجراست به ازای هر ۲ هزار و ۵۰۰ نفر یک کارشناس بهداشت 

به عنوان مراقب سلامت فعال است.
بیماری های غیرواگیر عامل بیش از ۸۰ درصد مرگ ها

فرشیدی بیماری های غیرواگیر را عامل بیش از ۸۰ درصد مرگ ها در کشور 
خواند و با بیان اینکه ۴۳ درصد از این مرگ و میرها به بیماری های قلب و عروق 
مربوط می شود که از عوامل خطری نظیر فشارخون بالا و دیابت ناشی می شوند، 
افزود: بنابراین لازم است که مراقبان سلامت با انجام اقدامات تشخیصی بهنگام 
از پیشرفت بیماری جلوگیری کرده و با ارجاع بیمار شناسایی شده به سطوح 

بالاتر خدمات، اقدامات درمانی مورد لزوم برای وی فراهم شود.
برنامه ریزی پوشش کل جمعیت شهری 

تا پایان امسال
بیماری ها،  از  پیشگیری  اهمیت  بر  تاکید  با  بهداشت  وزیر  بهداشت  معاون 
تشخیص و درمان به موقع بیماری ها و همچنین اهمیت افزایش سطح سواد 
سلامت جامعه در این رابطه، گفت: در مجموع طبق برنامه ریزی های انجام شده 
مقرر شده که تا پایان امسال کل جمعیت شهری کشور یعنی معادل ۲۸ میلیون 
نفر دیگر به برنامه سلامت خانواده بپیوندند.معاون بهداشت وزیر بهداشت در 
پایان صحبت هایش در تعریف »سلامت« گفت: فرد سالم کسی است که علاوه 
بر سلامت جسمی از سلامت روانی، اجتماعی و معنوی نیز برخوردار باشد و این 
درحالیست که ابعاد مختلف سلامت بر سلامت جسمی بسیار تاثیرگذار است و 
از طرف دیگر هم بیش از ۷۰ درصد عوامل موثر بر سلامت، در خارج از حوزه 
سلامت و اختیارات مجموعه وزارت بهداشت رقم می خورد./سید مجتبی نیایش

معاون بهداشت وزیر بهداشت اعلام کرد:

یک پرونــده سلامت برای هر کد ملـــی 
*برنامه ریزی پوشش تمام شهرها تا پایان امسال

هواشناسی برای چهارماه آینده 
مازندران ۲۰۸ میلی متر باران

 پیش بینی کرد
 مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور برای چهار ماهه منتهی 
به آبان سال ۱۴۰۳ استان مازندران در مجموع ۲۰۸ میلی متر بارندگی پیش بینی کرده است.

مطابق جدول پیش بینی فصلی این مرکز که هواشناسی مازندران آن را منتشر کرده است، 
میانگین کمترین میزان بارندگی در چهار ماهه آینده با ۲۴ میلی متر مربوط به مردادماه امسال 
جاری و بیشترین میزان نیز با ۹۶ میلی متر مربوط به مهرماه امسال و برای تیرماه و شهریورماه 
سال ۱۴۰۳ نیز به ترتیب ۳۲ و ۵۶ میلی متر باران پیش بینی شده است.مطابق این جدول، 
میانگین بیشترین میزان بارندگی در تیرماه جاری با ۶۰ میلی متر مربوط به رامسر است و پس 
از آن نوشهر با۵۷، آلاشت با ۴۱، بابلسر و قراخیل قایم شهر با ۳۹، پل سفید با ۳۶ و سیاه بیشه 
با ۳۱ میلی متر به ترتیب شاهد بیشترین میزان بارندگی در ماه جاری خواهند بود و کمترین 
میزان بارندگی نیز در طی این ماه به ترتیب در کیاسر با ۱۹، بندرامیرآباد با ۲۰، کجور با ۲۱، 
دشت ناز با ۲۳ و ساری با ۲۹ میلی متر خواهد بود.در مردادماه سال ۱۴۰۳ نیز میانگین بیشترین 
میزان بارندگی با ۴۱ میلی متر در رامسر اتفاق خواهد افتاد و نوشهر با ۴۰، بابلسر با ۳۷، قراخیل 
با ۳۰ و ساری با ۲۹ میلی متر باران در جایگاه بعدی قرار دارند و کمترین میزان بارندگی نیز در 
طی این مدت در بلده با ۱۳، کجور با ۱۴، کیاسر با ۱۵ و سیاه بیشه با ۱۶ میلی متر پیش بینی 
شده است.مطابق جدول پیش بینی فصلی مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان 
هواشناسی کشور، در شهریورماه امسال نیز میانگین بیشترین میزان بارندگی با ۱۴۶ میلی متر 
در نوشهر پیش بینی شده است و پس از آن به ترتیب رامسر با ۱۴۱، بابلسر با ۹۱، قراخیل با ۶۷، 
ساری با ۵۱ و آمل با ۵۰ میلی متر شاهد بیشترین میزان بارش باران در این ماه خواهند بود و 
بلده با ۱۷، سیاه بیشه با ۱۸و کجور با ۲۵ میلی متر شاهد کمترین میزان بارندگی در طی این ماه 
خواهند بود.در این جدول همچنین میانگین بیشترین میزان بارندگی در مهرماه سال ۱۴۰۳ با 
۲۴۷ میلی متر در رامسر پیش بینی شده است و پس از آن نوشهر با ۲۳۹، بابلسر با ۱۳۳، گلوگاه 
با ۱۰۷ و آمل با ۱۰۳ میلی متر شاهد بیشترین میزان بارندگی در طی این مدت خواهند بود و 
میانگین کمترین میزان بارندگی نیز در طی این ماه برای بلده با ۱۸، سیاه بیشه با ۲۶ و کجور 

با ۳۱ میلی متر پیش بینی شده است.
بارش ۴۴ میلی متری باران در خردادماه

بر اساس گزارش مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور، 
میانگین بارش خرداد ماه سال ۱۴۰۳ در مازندران ۴۴ میلی متر بود که این میزلن نسبت به مدت 
مشابه دوره آماری بلندمدت که ۳۲/۵ میلی متر بوده حدود ۳۵ درصد افزایش و نسبت به مدت 
مشابه سال قبل که ۴۸ میلی متر بوده حدود هشت درصد کاهش داشته است.میانگین بارش 
فصل بهار سال ۱۴۰۳ در مازندران نیز حدود ۱۷۳ میلی متر اعلام شد که این میزان نیز نسبت 
به مدت مشابه دوره آماری بلندمدت که حدود ۱۳۶ میلی متر بوده، ۲۷ درصد افزایش و نسبت 
به مدت مشابه سال قبل که ۱۶۵ میلی متر بوده حدود پنج درصد افزایش داشته است.طبق 
گزارش مرکز ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور، میانگین بارش 
۹ ماهه سال زراعی جاری در مازندران منتهی به خرداد سالجاری ۵۶۳ میلی متر بوده که نسبت 
به مدت مشابه دوره آماری بلند مدت که ۵۳۳ میلی متر بوده حدود ۶ درصد افزایش و نسبت 
به مدت مشابه سال زراعی گذشته که ۴۰۲ میلی متر بوده حدود ۴۱ درصد افزایش داشته است.

میانگین دمای هوای خرداد ۱۴۰۳ در مازندران ۱۸.۵ درجه سلسیوس بوده که نسبت به مدت 
مشابه دوره آماری بلندمدت که ۱۷.۷ درجه سلسیوس بوده، ۰.۸ درجه سلسیوس افزایش و 
نسبت به مدت مشابه سال قبل ۲۰.۱، درجه سلسیوس بوده ۱.۶ درجه سلسیوس کاهش داشته 
است.میانگین دمای هوای بهار سال ۱۴۰۳ در مازندران ۱۴.۳ درجه سلسیوس بوده که نسبت 
به مدت مشابه دوره آماری بلندمدت که ۱۲.۹ درجه سلسیوس بوده، ۱.۴ درجه سلسیوس 
افزایش و نسبت به مدت مشابه سال قبل که ۱۵.۷ درجه سلسیوس بوده ۱.۴ درجه سلسیوس 
کاهش داشته است.میانگین دمای هوای ۹ ماهه سال زراعی جاری در مازندران منتهی به 
خرداد ۱۴۰۳، ۱۰.۷ درجه سلسیوس بوده که نسبت به مدت مشابه دوره آماری بلندمدت که 
۸.۵ درجه سلسیوس بوده ۲.۲ درجه سلسیوس افزایش و نسبت به مدت مشابه سال قبل ۹.۸ 
درجه سلسیوس بوده، ۱.۰ درجه سلسیوس افزایش داشته است.بر اساس خروجی های مدل 
اقلیمی پژوهشکده اقلیم شناسی سازمان هواشناسی کشور پیش بینی فصلی بارش و دمای 
هوای استان مازندران طی ماه تیر تا نیمه اول مهرماه، میانگین بارش از نیمه تیرماه تا نیمه 
شهریور ۱۴۰۳ کمتر از نرمال و از نیمه شهریور تا نیمه مهر در محدوده نرمال پیش بینی می 
شود.میانگین دمای هوا نیز از از نیمه تیرماه تا نیمه مرداد ۱۴۰۳، حدود یک درجه بیش از نرمال 
و از نیمه مرداد تا نیمه مهر ۱۴۰۳ نیز ۰.۵ تا یک درجه بیش از نرمال پیش بینی می شود.مرکز 
ملی اقلیم و مدیریت بحران خشکسالی سازمان هواشناسی کشور توصیه کرد با توجه به بارش 
و منابع آب در دسترس استان کماکان لازم است برای مدیریت مصرف بهینه منابع آب و انرژی 

تمهیداتی اتخاذ شود./مدرسی

مدیرکل بنادر و دریانوردی امیرآباد  اعلام کرد:

افزایش ۵۶ درصدی صادرات سیمان 
از بندر امیرآباد به کشور های حوزه 

سی آی اس
مدیرکل بنادر و دریانوردی امیرآباد از افزایش ۵۶ درصدی صادرات سیمان به کشور های های 
حوزه سی آی اس در سه ماهه نخست امسال خبر داد.محمدعلی موسی پور گرجی مدیر کل 
بنادر و دریانوردی امیراباد گفت: با صادرات ۳۷۲ هزار تن سیمان به کشور های حوزه سی آی 
اس )C.I.S( در سه ماهه نخست امسال شاهد افزایش ۵۶ درصدی این محصول از بندر 
امیرآباد می باشیم.او افزود: با توجه به قرار گرفتن این بندر در نزدیکی کارخانجات تولید سیمان 
در استان مازندران و استان های همجوار و استفاده از حمل ترکیبی ریلی و جاده ای جهت 
انتقال این محصولات و همچنین بارگیری مستقیم به کشتی شاهد افزایش صادرات سیمان 
و دیگر مواد معدنی به کشور های همسایه می باشیم که این امکان با تقویت توان تجهیزاتی 
و سرعت عملیات از رشد فزاینده ای برخوردار خواهد شد.موسی پور یکی از برنامه های این 
مدیریت را برگزاری نشست های هم اندیشی و احصاء موانع و چالش های پیش روی تجار 
و صاحبان کالا در بندر امیرآباد عنوان کرد و گفت: این جلسات بصورت مستمر و هدفمند 
برگزار می شود و امیدواریم با همکاری همه ارگان های ذی ربط دولتی و خصوصی روزی 
بدون هیچ مانع و چالشی بتوانیم انواع محصولات صادراتی و تولیدی کشور را از طریق بنادر 
به بازار مصرف دنیا صادر نماییم.او یکی از برنامه های راهبردی بندرامیرآباد در حوزه صادارت 
را عمل به منویات مقام معظم رهبری مبنی بر تحقق اقتصاد بدون نفت و کسب سهم بیشتر 
صادرات غیرنفتی در حوزه خزر عنوان کرد و شرایط خاص کشور های حوزه C.I.S و نیاز این 
کشور ها به واردات سیمان را فرصت مناسبی دانست تا با بهره گیری از ظرفیت بالای تولید 
کالا در کشور، تجارت دریامحور توسعه یابد.مدیرکل بندر امیرآباد یکی دیگر از ویژگی هایی 
که بازرگانان و صاحبان کالا را به انجام امور تجاری از طریق بندرامیرآباد ترغیب می کند، دارا 
بودن شقوق مختلف حمل ونقل عنوان کرد و گفت: حمل و نقل ریلی و مسیر دریایی با توجه 
به ضریب ایمنی بالاتر و هزینه کمتر، یکی از جذابترین مسیر ترکیبی صادراتی نسبت به سایر 

شقوق حمل و نقل می باشد./ملامحمدی

رئیس پلیس امنیت اقتصادی مازندران از شناسایی یک انبار بزرگ دپوی کالای قاچاق و کشف ۹۱ دستگاه کولر گازی قاچاق در 
شهرستان آمل، خبر داد.سرهنگ محمد محمد پور رئیس پلیس امنیت اقتصادی مازندران گفت: ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز پلیس امنیت اقتصادی استان، با انجام اقدامات اطلاعاتی و پلیسی، یک انبار بزرگ ویژه دپوی کالای قاچاق را در شهرستان آمل 
شناسایی کردند.او از هماهنگی با مقام قضایی جهت بازدید از انبار مورد نظر خبر داد و افزود: ماموران در بازرسی از این انبار ۹۱ دستگاه 

کولر گازی قاچاق سامسونگ را کشف کردند.سرهنگ محمدپور ارزش کولرگازی های قاچاق کشف شده را بر اساس نظر کارشناسان 
حدود ۲۰ میلیارد ریال برآورد کرد و گفت: در این رابطه یک متهم به قاچاق کالا دستگیر و با تشکیل پرونده به مرجع قضایی معرفی 
شد.رئیس پلیس امنیت اقتصادی مازندران مبارزه با جرایم اقتصادی را از مهمترین اولویت های پلیس امنیت اقتصادی دانسته و از 

شهروندان درخواست کرد: در صورت مشاهده هرگونه جرایم اقتصادی، موضوع را به مرکز فوریت های پلیسی ۱۱۰ اطلاع دهند.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی مازندران :

کولر های گازی قاچاق به بازار نرسید
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روزنامه

بیست و هشتمین سالروز ملی صنعت و معدن با حضور وزیر 
صنعت، معدن و تجارت، مدیرعامل سازمان صنایع کوچک 
و شهرک های صنعتی، رئیس هیأت عامل سازمان توسعه  
و نوسازی معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو(، سازمان 
گسترش صنایع ایران )ایدرو( و دیگر صنایع کشور، خانه 
صنعت ایران، خانه معدن ایران و دیگر سازمان های صنعتی 

و معدنی برگزار شد.
فرشاد مقیمی- رئیس سازمان صنایع کوچک و شهرک های 
صنعتی- ضمن تشکر از حضور و تلاش فعالان صنعتی 
و معدنی کشور و افتخارآفرینی آن ها، اظهار کرد: جهت 
تدوین این بسته، ١٠٠ محور و موضوع، شناسایی شد تا 
در روز صنعت  و معدن امسال در حضور  و توسط رئیس 
جمهور رونمایی شود که متاسفانه از این افتخار محروم 
ماندیم؛ بدین ترتیب تصمیم گرفته شد که بسته مذکور 
به عنوان یادگار از رئیس جمهور شهید، تحت عنوان ''بسته 
خادم الرضا'' رونمایی شود. این بسته حمایتی، مورد استفاده  
واحدها و فعالان تولید و تجارت کشور، قرار خواهد گرفت.  
وی تصریح کرد: هرچند که شاید این بسته همه  چالش های 
مورد درخواستی فعالان )برای رفع( را در کوتاه مدت مرتفع 
نکند اما قطعا بسیاری از مشکلات و چالش ها را تا جاییکه 
خود  تصمیم های  در  می تواند  دولت  که  بوده  امکان پذیر 

اعمال کند، تسهیل گری خواهد داشت.
چرا نمی گذارید فعالان معدنی کار خود را کنند؟

محمدرضا بهرامن - رئیس خانه صنعت و معدن ایران- در 
این برنامه اظهار کرد: امروز به خاطر ناامیدی که در کشور 
دیده می شود؛ ضرورت دارد که همگی نهادها و سازمان ها 
دست به دست هم بدهیم تا مشکلات حل شوند؛ بخشی 
ما هستیم و بخشی دیگر سیاست گذاران هستند؛ ما نیازمند 

لحظه به لحظه مدیریت کردن این بخش ها هستیم.

وی افزود: بنده اهل معدن با سابقه حدود ۵٠ سال هستم؛ 
٢٨ سال است که کنار شما صنایع و فعالان صنعتی و 
معدنی در روز صنعت و معدن هستم و مسائل را مطرح 
کشور  در  خدادادی  ثروت های  از  بایستی  اما  می کنیم 
صحبت کرده و فراموش نکنیم که ایران یک کشور خاص 
به لحاظ سرمایه ها و ساختارهای زمین شناسی است؛ ما 
مدعی مزیت در این کشور هستیم. مگر چند کشور مشابه 
ما است.  کشور معدنی در جهان زیاد است اما مزیت خاص 
تنها در سه کشور آمریکا روسیه و ایران وجود دارد؛ بنابراین 
حوزه معدن، نقش مهمی در اقتصاد کشور دارد.این فعال 
معدنی، ضمن اشاره به نقدهایی که این حوزه دارد، تصریح 
کرد: حقیقتا این نقدها درست نیست؛ بنده به عنوان یک فرد 
تشکلی در حوزه معدن، اعلام می کنم که این نقدها درست 
نبوده و تنها تخریب کننده است. بر اساس آخرین اطلاعات 
و آمار، تنها جمعا چهار درصد از سرزمین های ما، تحت 
خیلی ها  برای  باورش  است؛  معدنی  فعالیت های  پوشش 
سخت است؛ ما با چهار درصد با سرمایه گذاری خوشبینانه 
۵۵ میلیارد دلار از ۶۵ سال پیش تاکنون، توانسته ایم طی 
چند سال اخیر و به ویژه زمانی که درآمدهای نفتی کاهش 
پیدا کرد، در کنار دولت برای تامین ارز مورد نیاز کشور قرار 
بگیریم. اجازه نقد منفی و مخرب نباید داد.بهرامن خاطر 
نشان کرد: ذخایر معدنی در همه  دنیا، حتی آمریکا و استرالیا، 
روسیه، آفریقا و... حاکمیتی هستند و نگاه حاکمیتی دارد 
از ذخایر  بنابراین چنانچه  ؛ چون نفع عامه در آن است. 
به کشور و جامعه خود  نکنیم، خیانت  استفاده  خدادادی 
کرده ایم؛  چرا نمی گذارند متولی بخش معدن به فعالیت 
خود ادامه دهد و نقش خود را توسعه اقتصادی تعریف و 
ایفا کند. چرا درآمدهای شیرین نفتی که در بودجه مصرف 
می شود، اجازه نمی دهد که بخش معدن، رشد واقعی خود را 

داشته باشد؟ اینکه می گویم نگاه حاکمیتی، چراکه اصل ۴۴ 
و ۴۵ قانون اساسی صراحتا نقش بخش متولی را مشخص 
کرده و تأکید دارد که متولی باید این بخش را اداره کند 
که درست هم هست. وی تصریح کرد: امروز آیا متولی 
می تواند به تمام موضوعات و مسائل رسیدگی کند؟ خیر! 
عوامل بازدارنده، تنها چوب لای چرخ متولی بخش معدن 

می گذارند. 
مدیرکل  مرتضوی-  محمدرضا  مراسم،  این  ادامه  در 
ما  اینکه  بر  تاکید  - ضمن  ایران  معدن  و  خانه صنعت 
سامانه ها  عملکرد  از  به شدت  فعالان صنعتی ،  عنوان  به 
ناراضی هستیم؛ تصریح کرد: سامانه ها تکالیف اجباری را 
به گردن صنعت گذاشته و نقشی هم در کنترل فسادها 
همین  در  فسادها،  این  تمام  که  درحالیست  این  ؛  ندارد 
سیستم های کنترلی و ایست بازرسی هایی است که روند 
صنعت کشور را کند کرده و البته رکورد فساد را هم شکسته 
است. امیدوار هستیم که همراهی وزیر صنعت، معدن و 
تجارت به این موضوع توجه ویژه داشته و ما را همراهی 
کنند.وی افزود: گلایه ی دیگر فعالان صنعتی ، بی برنامه گی 
در  تخصیص ارز جهت واردات مواداولیه شرکت هاست که 
زمینه نارضایتی واحدهای تولیدی را فراهم کرده و واحدها 
نمی تواند به سبب همین نبود برنامه در دریافت ارز برای 
امور و فعالیت های خود برنامه ریزی کنند؛ فلذا درخواست 
و  تعیین  منظور  این  برای  سازوکاری  که  است  این  ما 
تعریف شود تا از میزان ارز تخصیصی و زمان آن اطلاع 
داشته و بتوانیم برنامه ریزی کنیم.دبیرکل خانه صنعت و 
معدن ایران، دیکر مشکل صنعت را موضوع قیمت گذاری 
دستوری  قیمت گذاری  اینکه  بیان  با  و  دانسته  دستوری 
کمر صنایع را شکسته است، گفت: ثابت شده که نظام 
گذار  تأثیر  و  کمک کننده  نه تنها  دستوری  قیمت گذاری 

نیست، بلکه جز ضربه به کیفیت تولیدی کشور، تاکنون 
سودی نداشته و کمر تولیدکننده و مصرف کننده را شکسته 
است. یکبار برای همیشه، به این خواسته صنعتگران توجه 
کنید، پیش از آنکه دیگر توانی برای فعالیت خدمت رسانی 
به مردم نداشته باشیم.مرتضوی خاطرنشان کرد: مسابقه 
غول تورم و افزایش حداقل حقوق کارگران، لکه  ننگی بر 
اقتصاد ماست، هر روز سفره کارگران کوچک تر و کارگران 
فقیرتر می شوند. بخش مولد کشور، شرمنده خانواده خود 
شده است؛ ما بخش تولید این آمادگی را داریم که به جای 
چانه  زدن بر سر حداقل حقوق برای تامین نیازهای اساسی 
کارگران، با دولت، شخص شما ) وزیر صمت( و وزارت 
نیازهای  تامین  برای  کار همراهی کنیم و قول می دهم 
اساسی کارگران خود، هرگونه سرمایه گذاری لازم است، 
انجام دهیم اما با ۵٩ درصد تورم، ٢٠ درصد افزایش حقوق، 

ممکن نیست.
تولید صنعتی بدون همراهی اصناف ممکن 

نیست
این مقام صنعتی تاکید کرد: تولید صنعتی، بدون همراهی 
اصناف غیرممکن است؛ اصناف باید همراه بخش تولید 
باشد و قوانین نیز بایستی در جهت تسهیل کسب و کار 
اصناف و صنایع باشد. فشار مالیاتی روی اصناف، به نظام 
تولید کشور آسیب رسانده است. ما مخالف مالیات ستانی 
دولت نیستیم اما منتقد به نحوه  هزینه کرد مالیات ها هستیم. 
این مالیات ها بایستی صرف زیرساخت ها شود و  باید آب 
و برق ما را تامین کند؛ نه اینکه صرف هزینه های جاری و 
پرداخت حقوق کارگران شود. ما صنعتگر هستیم و در هر 
شرایطی به هر سازی که بخواهید میرقصیم اما این آخر 
عمری که کمر صنایع خم شده، جوری ساز بزنید که از 

پس آن بر بیایم و شرمنده مردم و کارگران خود نباشیم.

همزمان با سالروز صنعت و معدن؛

بسته حمایتی برای فعالان تولید و تجارت کشور رونمایی شد

قراردادی  اتحادیه کارگران  رئیس 
و  ماهر  کارگر  گفت:با  پیمانی  و 
فقدان  به  خاطر  ما  تحصیلکرده 
امنیت شغلی مانند کارگر ساده و 
بدون تحصیل پس از بیست سال 
جامعه  شأن  و  می شود  برخورد 
کارگری ما به  خاطر فقدان امنیت 
شغلی کاملا زیر سوال است. امنیت 
شغلی یکی از اصلی ترین دغدغه 
چرا  است.  کارگری  جامعه  های 
باداشتن  کارگران  از  بسیاری  که 
چندین سال سابقه کار هنوز امنیت 
شغلی ندارند.مسأله ای که کارگران 
را آزار می دهد، نبود امنیت شغلی 
کارگران  است.  کار  محیط  در 
زیادی هستند که 20سال یا بیشتر 
سابقه کار دارند، ولی همچنان با 
قراردادهای سه ماهه و شش ماهه 
و بعضاً یک ماهه فعالیت می کنند. 
از  ناشی  موقت  قراردادهای  رواج 
های  تبصره  و  است  قانون  نقص 
ماده  قانون کار به درستی تبیین 

نشده است.فعالان بازار کار معتقدند 
چالش های  با  ایران  در  کارگران 
امنیت  نداشتن  مانند  متعددی 
مناسب،  بیمه  نداشتن  شغلی، 
ثبت نشدن سابقه کار در برخی از 
موارد و کاهش قدرت خرید روبه رو 
نداشتن  بین  این  در  که  هستند 
امنیت شغلی، مهم ترین چالش به 

شمار می آید.
* کارگر ماهر هم امنیت شغلی 

ندارد
اتحادیه  رئیس  بیات،  فتح الله 
کارگران قراردادی و پیمانی با ابراز 
اینکه یکی از مشکلات ما بحث عدم 
اجرای امنیت شغلی است، گفت: 
بحث  اتحادیه  پیگیری  براساس 
قانون  هفتم  ماده  اجرای  مطالبه 
کار و امنیت شغلی بوده است. از 
سال های دور ما در مجلس و حتی 
موضوع  مجلس  علنی  صحن  در 
مطرح  را  کارگران  شغلی  امنیت 
تاکید  نیاورد.وی  رای  که  کردیم 

کرد: اساس و پایه کار تشکیلاتی 
و  تشکلی  حوزه  در  کارگران  ما 
روابط کار وابسته به امنیت شغلی 
کارگران  از 96درصد  بیش  است. 
دارای  و  دائمی  قرارداد  فاقد  ما 
قرارداد یک ساله یا کمتر هستند. 
نیروی  کارگری  نماینده  وقتی 
برای  نباشد، جسارت لازم  دائمی 
ایستادن مقابل کارفرما را نداشته و 
نخواهد داشت.بیات افزود: در بهمن 
98آقای ربیعی وزیر وقت کار بحث 
برای 4سال  موقت  قرارداد  سقف 
از  سقف  این  که  کرد  مطرح  را 
بهمن سال 1402با این رای هیات 
وزیران باید رعایت شود. با استناد 
به این رای باید ادارات کار حکم به 
بازگشت به کار کارگران اخراجی 
نیست.این  کافی  این  اما  بدهند، 
فعال کارگری تصریح کرد: با کارگر 
به  خاطر  ما  تحصیلکرده  و  ماهر 
فقدان امنیت شغلی مانند کارگر 
ساده و بدون تحصیل پس از بیست 

سال برخورد می شود و شأن جامعه 
کارگری ما به  خاطر فقدان امنیت 
شغلی کاملا زیر سوال است.رئیس 
اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی 
با اشاره به دادنامه 179دیوان عدالت 
گفت: بیش از 30سال از تصویب 
179دیوان  دادنامه  و  کار  قانون 
عدالت می گذرد، ولی می بینیم که 
و در  ندارند  دائم  قرارداد  کارگران 
کارهای با ماهیت مستمر قرارداد 
موقت بسته می شود.رئیس اتحادیه 
کارگران قراردادی و پیمانی با بیان 
اینکه باید نقدینگی ها و سرمایه ها 
به  سمت تولید هدایت شوند، اظهار 
را  تولید  باید بخش  بانک ها  کرد: 
و  تسهیلات  پرداخت  اولویت  در 
بدهند،  قرار  خود  سرمایه گذاری 
و رشد  اقتصاد  اساس  و  پایه  زیرا 
اقتصادی هر کشور تولید آن است 
و اگر حرکت سرمایه ها به  سمت 
و  شکوفایی  موجب  باشد،  تولید 

بهره وری اقتصادی می شود.

رئیس اتحادیه کارگران قراردادی و پیمانی:

کارگران ماهر هم دغدغه امنیت شغلی دارند

از  بورس  مجید عشقی گفت: سازمان 
در  سرمایه گذاری  برای  لازم  آمادگی 
زمینه توسعه نرم افزار های حسابرسی 
رئیس  عشقی  مجید  است.  برخوردار 
سازمان بورس گفت: گزارش و بررسی 
حسابرسی از جمله مقوله هایی است که 
به عنوان پایه و اساس تصمیمات سازمان 
بورس و اوراق بهادار، ارکان بازار سرمایه، 
سرمایه گذاران، هیات پذیرش و هیات 
رسیدگی به تخلفات تلقی می شوند.وی 
به تداوم همکاری ها برای افزایش کیفیت 
اصلاح  پیشنهاد  حسابرسی،  گزارشات 
استاندارد ها و رویه های حسابرسی اشاره 
بتوان  این طریق  از  باید  و گفت:  کرد 
مبنای درستی از قضاوت سرمایه گذاران، 
ارکان بازار سرمایه، نهاد ناظر، بحث های 
تخلفاتی و قضایی موجود بین فعالان 
بازار سرمایه را فراهم کرد.عشقی اظهار 
داشت: درصدد هستیم تا از طریق هیات 
همکاری، باعث افزایش کیفیت گزارش 
مختلف  ارکان  به  کمک  و  حسابرسی 
اتخاذ تصمیمات حرفه ای شویم. برای 

بهادار،  اوراق  و  بورس  سازمان  رئیس 
ارتباط بازار سرمایه با حرفه حسابرسی را 
فراتر از همکاری بین دستگاهی دانست 
و گفت: موضوع مهم حسابرسی و نظارت 
بازار  با  بسیار  حسابرسی  موسسات  بر 
تا کنون شاهد  سرمایه عجین شده و 
پیشروی سطح این همکاری ها به صورت 

مثبت بوده ایم.

وی ادامه داد: درصدد هستیم تا ارتباطات 
ایجاد شده در سطح جامعه و سازمان 
همکاری های  طریق  از  را  حسابرسی 

مشترک توسعه دهیم.
آخرین وضعیت رسیدگی به

 قانون تجارت
در  تجارت  قانون  بررسی  به  عشقی 
شورای نگهبان و نیز مجمع تشخیص 
افزود: این  مصلحت نظام اشاره کرد و 
قانون دارای بالغ بر یک هزار و 300 ماده 
است که به شورای نگهبان ارجاع داده 
شده و با سرعت بالایی در حال بررسی 
است، اما با توجه به اثر زیاد این قانون در 
کسب و کار، بررسی آن نیازمند مدت 
زمان زیادی است.رئیس سازمان بورس 
و اوراق بهادار با اعلام اینکه قانون تجارت 
موارد  اصلاح  برای  همفکری  نیازمند 
جزیی و کلی است، گفت: باید هر چه 
سریع تر دغدغه های حرفه ای به شورای 
نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام 
منعکس شود.وی در ادامه با تاکید بر 
اهمیت طرح سازمان حسابرسی اعلام 
کرد: پیشنهاد ما به مجلس این است 
که این طرح به صورت لایحه درآید و 
ما نیز به عنوان یکی از ذینفعان اصلی 
آن تلاش کنیم تا تغییرات لازم اعمال 
و در نهایت از طریق دولت به مجلس 

ارایه شود.
رایزنی های سازمان بورس با شورای 

نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام

وی به رایزنی های انجام شده با شورای 
نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت نظام 
لایحه  توسعه،  هفتم  برنامه  زمینه  در 
اشاره  بانکداری  قانون  و  بودجه 1403 
باید تلاش کنیم  اظهار داشت:  و  کرد 
در بازه زمانی کوتاهی نیز دستاورد هایی 
را در توسعه ظرفیت های قانونی حوزه 
این  از  تا  باشیم  داشته  حسابرسی 
طریق، زمینه اثرگذاری مناسب بر حرفه 
حسابرسی فراهم شود.عشقی در ادامه 
با تاکید بر اهمیت توسعه زیرساخت ها 
سازمان  کرد:  اعلام  فنی  ابزار های  و 
از جمله سازمان هایی است که  بورس 
و  دیتای حسابرسی  از  حجم عظیمی 
حسابداری را به خود اختصاص داده و 
مسلما با بکارگیری ابزار های هوشمند 
حرفه  بر  جدیدی  عرصه  می تواند 

حسابرسی گشوده شود.
آمادگی سازمان بورس برای 
سرمایه گذاری در توسعه نرم 

افزار های حسابرسی
برای  به آمادگی سازمان بورس  وی 
سرمایه گذاری در توسعه نرم افزار های 
اشاره  حسابرسی  حرفه  نیاز  مورد 
کرد و گفت: با توجه به اثر چشمگیر 
رسیدگی  زمینه  در  افزار ها  نرم  این 
سرمایه،  بازار  در  شفافیت  ایجاد  و 
حوزه  در  گذاری  سرمایه  امکان  از 
زیرساخت ها برخورداریم و اکنون در 
انتظار پیشنهادات لازم در این زمینه 

هستیم.عشقی خاطرنشان کرد: اکنون 
در حال بازنویسی کدال هستیم و در 
ادامه آن می توان افزونه هایی را برای 
فراهم شدن دیتای مورد نیاز صنعت 
بگیریم.رئیس  نظر  در  حسابرسی 
سازمان بورس با بیان اینکه سازمان 
بورس به عنوان نهاد ناظر دچار عقب 
ماندگی از برخی صنایع مانند صنعت 
مالی شده، افزود: اگر نتوانیم زمینه 
توسعه ابزار های حاضر در بازار سرمایه 
را همسو با دیگر صنایع فراهم کنیم، 
به طور حتم با چالش هایی در حوزه 
دیگر  که  می شویم  روبرو  شفافیت 
نمی توان پاسخگوی سرمایه گذاران 

بود.
بازار سرمایه، نماد شفافیت

عشقی، بازار سرمایه را نماد شفافیت 
باید  فعالیت کمیته ها  افزود:  و  خواند 
شده  اتخاذ  تصمیمات  باشد،  شفاف 
به  و  است  مشخص  موارد  اساس  بر 
صورت سلیقه ای نیست.رئیس سازمان 
عملیاتی  برنامه  اینکه  بیان  با  بورس 
هیات حسابرسی باید نهایی و ارسال 
سند به جامعه و سازمان حسابرسی به 
صورت رسمی انجام شود، اظهار داشت: 
انتظار ما این است که هیات همکاری 
حسابرسی بصورت هدفمند و مبتنی بر 
خروجی برنامه ریزی کرده و در کوتاه 
را  ملموسی  دستاورد های  نیز  مدت 

ارائه کند.

 رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار:

بازنویسی سامانه کدال در دستور کار است

با معرفی ماینرهای غیرمجاز، تا ۵۰ میلیون تومان 
جایزه بگیرید

شناسایی و معرفی متخلفان مراکز غیرمجاز تولید رمز ارز از سوی اشخاص 
حقیقی، حقوقی و دستگاه های امنیتی و انتظامی مشمول دریافت پاداش و حق 
کشف بوده و آنطور که اعلام شده تا سقف ۵٠ میلیون تومان برای این مساله 
پاداش در نظر گرفته شده است. با ورود به فصول گرم سال و دغدغه های مرتبط 
با افزایش مصرف برق در کشور، فعالیت ماینرها به عنوان دستگاه های استخراج 
رمزارز که مصرف برق بسیار بالایی نیز دارند، بر نگرانی ها افزوده است. علاوه بر 
این، مصرف بالای برق این دستگاه ها با فشار بر شبکه تأمین برق، باعث افت 
ولتاژ، خاموشی و آسیب به دستگاه های برقی در محدوده محل استفاده خود 
می شوند.هر دستگاه ماینر معادل مصرف برق سه خانوار را به خود اختصاص 
می دهد که در این شرایط و روزهای گرمی که سپری می کنیم، استفاده غیرمجاز 
از دستگاه های ماینر و استخراج رمزارز به این شیوه، برای مدیریت شبکه برق 
بسیار مضر است.امسال با مجوزی که برای نخستین بار از سازمان اموال تملیکی 
گرفته شد، امکان امحای ماینرهای غیرمجاز کشف و جمع آوری آنها شده فراهم 
شده، با اجرای این قانون برای نخستین بار در مشهد تعداد ٨٨٢ دستگاه، تعداد 
١۶۴ دستگاه  در تبریز و ٢٧۶ دستگاه در شیراز کشف و ضبط شده است.برای 
مقابله با این مساله دولت طرحی را برنامه ریزی کرده که بر اساس آن  اشخاص 
حقیقی یا حقوقی می توانند نسبت به اعلام موارد مشکوک در سایت توانیر به 
آدرس www.tavanir.org.ir  و در بخش ثبت گزارش رمزارز غیر مجاز 
اقدام کنند.مرحله نخست پاداش ها شامل اعطای یک میلیون تومان به ازای 
معرفی هر دستگاه ماینر غیرمجاز است که تا سقف ٢۵ میلیون تومان بابت معرفی 
مراکز غیرمجاز خصوصی و تا سقف ۵٠ میلیون تومان برای معرفی ماینرهای 
غیرمجاز در مراکز دولتی و غیردولتی که از بودجه عمومی استفاده می کنند، در 
نظر گرفته شده و طی ١۵ روز کاری به عامل شناسایی کننده پرداخت می شود.

محاسبه بخش دوم پاداش ها متناسب با مدت و میزان استفاده غیرمجاز از انرژی 
برق در مراکز غیر مجاز رمز ارز است که بیش از یک سوم این بخش از پاداش ها 
طی مدت ۴٠ روز به عامل شناسایی کننده و الباقی به مجریان و ضابطان قضایی 
ذی ربط پرداخت می شود.پیش از ابلاغ ویرایش جدید، سقف پاداش بابت معرفی 
مراکز غیر مجاز رمز ارز ١٠ میلیون تومان بود که فقط بر اساس مدت زمان و 
میزان انرژی مصرفی غیر مجاز محاسبه و پرداخت می شد و پاداش ها با ضریب 
١.۵ درصد بهای هر کیلووات ساعت برق مصرفی محاسبه می شد که هم 
اکنون این ضریب به ٣ درصد افزایش یافته و علاوه بر پاداش مربوط به تعداد 
ماینرهای کشف شده، پرداخت می شود.در روزهای اخیر، مصرف برق افزایش 
قابل توجهی داشته به طوری که در روزهای گذشته میزان مصرف برق از عدد 
٧٣۵٠٠ مگاوات عبور کرد. نکته قابل توجه اینکه در سال گذشته بیشترین میزان 
مصرف برق در نیمه مرداد ماه اتفاق افتاد و عدد ٧٣۴٠٠ مگاوات بود. اکنون که 
در ابتدای تابستان و اوایل تیرماه هستیم از این عدد عبور کردیم.افزایش مصرف 
برق در کشور گویای لزوم مدیریت مصرف و ایجاد برنامه هایی برای کاهش 
مصرف است، هر چند که تاکنون پیش بینی برای خاموشی برنامه ریزی شده 
صورت نگرفته، اما مدیریت مصرف برای گذر از خاموشی و مقابله با ماینرهای 

غیر مجاز امری مهم و ضروری است.

درگاه ملی مجوزها برای ١٣٠ هزار متقاضی که درخواست آنها با تاخیر مواجه شده بود، مجوز صادر کرد. طبق اعلام 
درگاه ملی مجوزها، به منظور تسهیل فضا کسب و کار و در راستای اجرای حکم قانون تسهیل صدور مجوزهای کسب 
 و کار )تبصره ٣ ماده ٧مکرر(، صدور خودکار برای هزار و ٢٩ عنوان مجوز که درخواست های مواجه با تاخیر داشتند،

 فعال شده است.
براساس این گزارش، ۴٨۵ عنوان مجوز از میان هزار و ٢٩ عنوان مجوز تعیین شده با تاخیر با حدود ٢۴٠ هزار درخواست 
مواجه شده بود که از این تعداد برای ١٣٠ هزار درخواست، مجوز صادر شده و ١١٠ هزار درخواست در صف صدور قرار 

گرفته اند و بتدریج در بانک کسب و کار هم درج می شوند.باید اشاره داشت؛ مطابق درخواست دبیرخانه هیات مقررات زدایی از 
تمامی مراجع صدور مجوز، باید درخواست ها به یکی از دو حالت صدور و یا رد با ذکر دلیل تعیین تکلیف شود. متذکر می شود؛ 

رد درخواست بدون دلیل موجه، معادل درخواست شرط اضافه از متقاضی مجوز است و جرم تلقی می شود.
گفتنی است؛ مراجع صدور مجوز می توانند در نظارت های پسینی اقدام مقتضی در خصوص ابطال، تعلیق یا لغو مجوز را دقیقا 
بر اساس ملاحظات و مقررات قید شده در کاربرگ های ابطال، تعلیق و لغو انجام و از طریق سرویس به درگاه ملی مجوزها 

با دلایل مستدل برای درج در بانک کسب وکار اعلام نمایند.

۱۳۰ هزار مجوز کسب و کار برای درخواست های تاخیر خورده صادر شد

چهاردهمین حراج سکه طلا امروز
 برگزار می شود

چهاردهمین جلسه حراج سکه طلا امروز دوشنبه مورخ 11 تیرماه 
ماه 1403، از طریق سامانه معاملات مرکز مبادله ارز و طلا به آدرس 
اینترنتی market.ice.ir برگزار می شود. طبق اعلام مرکز مبادله ارز 
و طلا ایران، چهاردهمین جلسه حراج سکه طلا در روز دوشنبه مورخ 
11 تیرماه1403 و بر اساس شیوه  نامه نحوه برگزاری حراج سکه طلا 
در سامانه مرکز مبادله ارز و طلای ایران مورخ 10 اسفند ماه 1402 
منتشره در تارنمای رسمی)www.ice.ir(، برگزار می شود.این حراج 
market.ice. از طریق سامانه معاملات این مرکز به آدرس اینترنتی

ir برگزار و دارایی موضوع چهاردهمین حراج، تمام سکه، نیم سکه و 
ربع سکه بهار آزادی ضرب سال 1386 بانک مرکزی و بدون بسته 

بندی است.
حداکثر ثبت سفارش

حداکثر حجم سفارش و خرید برای هر متقاضی مجموعا ۵ قطعه سکه 
است. به نحوی که می توان ۵ قطعه ربع سکه یا ۵ قطعه نیم سکه یا ۵ 
قطعه تمام سکه، و یا ترکیبی از هر سه شامل تمام سکه، نیم سکه و ربع 
سکه باشد که جمع هر سه باهم نباید بیش از ۵ قطعه باشد.متقاضیان 
توجه داشته باشند که در هر سفارش خود از انواع سکه، صرفا می توانند 
یک سفارش فعال داشته باشند؛ به این معنی که متقاضیان برای ثبت 
سفارش خرید هر نوع قطعه سکه، فقط یکبار می توانند تعیین قیمت 
و تعیین تعداد سکه را انجام دهید.شروع جلسه حراج راس ساعت 12 
است و بازه ثبت سفارش نیز از ساعت 12 الی 1۵ خواهد بود. بازه 
نظارت و تخصیص نیز از ساعت 1۵ تا 17 همان روز است و ساعت 17 
نیز نتایج حراج اعلام می شود.شیوه برگزاری حراج  نیز از طریق ثبت 
سفارش و تخصیص بر مبنای اولویت قیمت-زمان انجام می شود.قابل 
توجه است که واریز وجه معاملات از طریق کارت های هدیه، بن کارت، 
کارت اعتباری مرابحه و کارت های بانکی فاقد شماره شبا ممنوع است و 
مسئولیت عدم استرداد وجه بر عهده شخص متقاضی است.شایان ذکر 
است، فرآیند استرداد وجه کیف پول، برای واریز از حساب های بانک 
ملی ایران در همان روز درخواست انجام می پذیرد و برای سایر بانک ها 
ظرف مدت 48 ساعت انجام می شود. متقاضیان جهت دریافت سکه، 
به جدول زمانی تحویل سکه توجه داشته باشند. شروع زمان تحویل 
بدون هزینه انبارداری سکه طلا از 20  تیرماه آغاز و تا 30 تیرماه ادامه 
خواهد داشت؛ طی این دوره فقط هزینه تحویل از سوی شعب بانک 
عامل دریافت می شود. هزینه تحویل 30 هزار تومان به ازای هر سکه 
برای کل دوره خواهد بود.اشخاصی که طی بازه زمانی 31 تیرماه تا 7 
مردادماه برای دریافت سکه اقدام کنند، علاوه بر هزینه تحویل، باید 
هزینه انبارداری نیز پرداخت کنند. هزینه انبارداری سکه طلا ۵0 هزار 
تومان در هر روز به ازای هر سکه خواهد بود و به شعبه بانک عامل 
پرداخت می شود؛ این هزینه شامل روزهای تعطیل نیز خواهد بود.در 
صورتی که اشخاص در بازه زمانی تحویل سکه اقدام به دریافت سکه 
نکنند، معامله فسخ و پس از اعلام بانک عامل وجه معامله پس از کسر 
کارمزد خرید و سایر هزینه های عملیاتی به کیف پول خریدار عودت 
داده می شود؛ در صورت انفساخ معامله به دلیل عدم مراجعه خریدار به 
شعبه انتخاب شده در سامانه جهت دریافت سکه طلا در مهلت مقرر، 
خریدار به مدت 180 روز از ثبت هرگونه سفارش خرید در سامانه 
منع می شود.باید اشاره داشت؛ متقاضیان شرکت در حراج های سکه 
طلای سامانه معاملات مرکز مبادله ایران، می توانند طی 7 روز هفته 
و 24 ساعت شبانه روز، از طریق سامانه معاملات این مرکز به آدرس 
اینترنتی market.ice.ir، اقدام به ثبت نام و احراز هویت کنند.این 
گزارش حاکی است تاکنون و در مجموع 13 حراج برگزار شده جمعا 
224 هزار و 7۵9 قطعه انواع سکه طلا به متقاضیان حراج تخصیص 
داده شده است. سهم ربع سکه از این حجم تخصیص 133 هزار و 
۵9۵ قطعه، نیم سکه 2۵ هزار و 966 قطعه و تمام سکه 6۵ هزار و 

198 قطعه است.

 ظرفیت 3 برابر شدن حجم تجارت
 با همسایگان را داریم

رئیس کل گمرک با اشاره به امضای تفاهم نامه های گسترده با کشورهای 
همسایه عنوان کرد: درحال حاضر 61 میلیارد دلار تجارت با کشورهای 
همسایه داریم که قابلیت افزایش سه برابری این رقم با توجه به تفاهم 
نامه های منعقد شده وجود دارد.محمد رضوانی فر گفت: راهی جز 
انتخابات برای تصمیم سازی بهتر برای عرصه های کلیدی کشور وجود 
ندارد.وی افزود: در این دوره وجه مثبت آن است که در شعار انتخاباتی 
همه نامزدها، مسایل اقتصادی و معیشتی و ایجاد اشتغال و توان تولید 
و صادرات کشور و افزایش درآمد مردم و توجه به موضوعات معشیتی 
مردم به شدت پررنگ است.رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران 
بیان کرد: نکته مثبت این است که تمام افرادی که در انتخابات نهایی 
شرکت کردند بسته های فوری اقتصادی ارایه کرده اند.وی گفت: قطعا 
این رای سنگین می تواند پشتوانه مهمی در کشور در حوزه بین المللی 
باشد.رضوانی فر یادآورشد: محتاج هستیم که متناسب با رشد کشور، 
زیرساخت بنادر و پایانه ها و گمرکات مان نیز توسعه یابد. یکی از نکات 
جالب کشور آن است که ترانزیت کشور نسبت به سال گذشته ۵۵ 
درصد رشد داشته است. هر تن ترانزیت 70 تا 100 دلار برای کشور 
سودآوری دارد. حداقل سالی 3۵ تا 40 میلیون تن کالا از ایران ترانزیت 
می شود که درآمد حداقلی 4 تا ۵ میلیارد دلاری را نصیب کشور می 
کند. این عرصه تنها با توسعه زیرساخت های داخلی میسر است.وی 
افزود: کمتر کشوری در جهان دارای مرز مشترک آبی و خاکی با 1۵ 
کشور دارد. حجم تجارت ما با کشورهای همسایه از 61 میلیارد دلار 
عبور کرده است و اگر تفاهم نامه های امضایی که در بالاترین سطوح 
امضا شده محقق شود حجم تجارت و بازاری در این حوزه بیش از سه 
برابر خواهد شد.رئیس کل گمرک جمهوری اسلامی ایران بیان کرد: 
توسعه دیپلماسی اقتصادی یکی از شعارهای همه نامزدها بوده است که 
امیدواریم در این حوزه شاهد گشایش باشیم.وی گفت: حمایت از تولید 
کنندگان داخلی و شرکت های صادر کننده داخلی و حمایت از شرکت 
های دانش بنیان بسیار مهم است. سال گذشته صادرات شرکت های 
دانش بنیان کشور ما به بیش از 2 میلیارد دلار رسیده است. جالب اینکه 
تولیدات این شرکت ها با ارزش افزوده بسیار بالاتری نسبت به بسیاری 
از رده های صادراتی دارد.رضوانی فر یادآورشد: شرکت های دانش بنیان 
ایران بازار بزرگی در ترکیه و خلیج فارس پیدا کرده اند. رفتن و حضور 
و برنده شدن شرکت های دانش بنیان ایرانی در کشورهای دیگر بسیار 

مهم است.



پ

فرهنگ و هنر
4

دوشنبه 11 تیر            1403      شماره     1790

روزنامه

خبر

روزنـامه وارش  
بهترین رسانه 

برای تبلیغات شما    
33304401 WWWتلفن تماس:    3- .VA R E S H d a i l y . I R سـایت روزنامه وارش  

گروه فرهنگی: شرفشاهی گفت: شعر فارسی با وجود آنکه سفیر 
مناسب فرهنگی برای کشور است، کمتر مجال یافته است در 
بازارهای جهانی عرضه شود و این خسارت بزرگی برای زبان 

فارسی است.
اهالی نشر یک رؤیا بوده  ایران همواره برای  صادرات کتاب 
است. با وجود آنکه طی دهه های گذشته آثار موفق فراوانی 
منتشر شده است و از این جهت دست بازار نشر ایران پر است، 
اما این آثار کمتر مجال یافته اند در بازارهای جهانی عرض اندام 
مختلف  نهادهای  و  سازمان ها  که  است  حالی  در  این  کنند؛ 
از فعالیت خود را در این  فرهنگی به طور کامل و یا بخشی 
زمینه تعریف کرده و احتمالًا بودجه ای هم به آن اختصاص 
داده اند. این که چرا بازار نشر ایران چنین توفیقی نداشته و تا 
امروز همواره فرصتی مغتنم برای عرضه آثار خارجی بوده است، 

دلایل مختلفی را می توان ذکر کرد.
انقلاب  معظم  رهبر  دغدغه های  جمله  از  ایرانی  آثار  ترجمه 
بیانات  بارها در  تاکنون  از دو دهه گذشته  اسلامی است که 
ایشان تکرار شده است. ایجاد نهضت ترجمه در حوزه ادبیات 
دفاع مقدس و اخیراً ایجاد نهضت ترجمه در حوزه شعر از جمله 
مصادیق این دغدغه است که در دیدار با اهالی فرهنگ مطرح 
شده است.گذشته از تأثیر فرهنگی ترجمه آثار ایرانی، می توان 
آن را یک راه حل برای گره گشایی بخشی از مشکلات اقتصادی 
بازار نشر ایران در نظر گرفت. در شرایطی که صنعت نشر ایران 
طی سال های گذشته با مشکلات خرد و کلان متعددی دست 
و پنجه نرم کرده است، عرضه آثار ناشران مختلف می تواند این 
امید را به بازار نشر ایران تزریق کند که این مسیر را می توانند راه 

جدیدی برای حل مشکلات اقتصادی در نظر بگیرند.
میان آثار ترجمه شده در سال های گذشته کمتر نماینده ای از 
شعر ایران می توان جست. شعر که میراث ایرانیان است، دُرّ 
یتمی است که در بازار ترجمه کمتر نشانی از آن می توان جست؛ 
از همین روست که شناخت مخاطبان دیگر زبان ها از شعر ایران 
از قرن هشتم و حافظ و خیام و مولوی تجاوز نمی کند. »کامران 
شرفشاهی« شاعر و فعال فرهنگی، علت این کم کاری را تنبلی 
بودجه  اما  ندارند  فرهنگی  دغدغه  که  می داند  سازمان هایی 
فرهنگی دریافت می کنند. گفت وگوی تسنیم با او را می توانید 

در ادامه بخوانید:
*: آقای شرفشاهی، ترجمه آثار ایرانی به دیگر زبان ها همواره 
یکی از دغدغه ها و مطالبات رهبر معظم انقلاب اسلامی بوده 
است. آخرین باری که این دغدغه دوباره مطرح شد، در دیدار 
شاعران با ایشان در سال جدید بوده است که ایشان خواستار 
ایرانی  آثار  ایجاد نهضت ترجمه در این زمینه شدند؛ ترجمه 

به ویژه در دوره معاصر را چطور ارزیابی می کنید؟
ترجمه پلی است که می تواند بین فرهنگ ها نقش بسیار مثبتی 
ایفا کند. شعر ایران به لحاظ پیشینه بسیار غنی و پرباری که 
داشته است و همچنین ظهور شاعرانی که همواره حرف های 
بزرگی برای گفتن داشتند، می تواند نماینده شایسته ای برای 
فرهنگ کشور و معرفی آن ما به جهانیان باشد. در گذشته 
ترجمه آثاری از شاعران بلندمرتبه ادبیات فارسی مانند خیام، 
حافظ، مولانا، عطار و دیگران با واکنش بسیار مثبت جهانیان 

روبرو شده است. 
این واکنش در جایی حتی بر برگزیدگان و نخبگان جوامع غربی 
و دیگر کشورها تأثیر شگرفی داشته و زبان به ستایش و تحسین 

اندیشه و فرهنگ ایرانی گشوده اند.
این مسیر می تواند همچنان ادامه داشته باشد. البته در گذشته 
گرفته  خارجی صورت  مترجمان  توسط  بیشتر  ترجمه ها  این 
است. جای دریغ است که گفته شود در کشور ما نسبت به 
ترجمه آثار شاعران معاصر و ادبیات فارسی قصور و کم کاری 
غیر قابل گذشتی صورت گرفته است؛ خصوصاً در چند دهه 
اخیر از فرصت هایی که می توانست در این زمینه وجود داشته 
باشد، به خوبی استفاده نشده است و کماکان ما با این مشکل 

مواجه هستیم.
چه  در  را  فرصت ها  این  دادن  دست  از  دلیل  اصلی ترین   :*

می بینید؟
ضعف مدیریت فرهنگی غالباً ریشه اصلی تمام مشکلات و 
معضلاتی است که ما در زمینه فرهنگ و ادبیات با آن روبرو 
هستیم. به یاد دارم در دورانی که در کیهان فرهنگی بودم، 
رایزنی فرهنگی سفارت فرانسه و برخی از سفارتخانه های غربی 
به طور مرتب آثار فرهنگی و هنری خود را ارائه می کردند و 
می کوشیدند یک چهره ممتاز فرهنگی از کشور خود به نمایش 
بگذارند. اما متأسفانه چنین فرصت گرایی هایی از سوی مسئولان 

ما کمتر دیده شده است.
در این همه سازمان ها و نهادهایی که با بودجه های کلانی هم 
اداره می شوند، شاهد این نبوده ایم که بخشی به صورت فعال 
متولی امر ترجمه باشد و آثار شاعران ایرانی که بیانگر فرهنگ 

والای ایران است، به جهانیان معرفی کند.
طی سال های اخیر بیشتر کسانی که به عنوان دانشجو در ایران 
حضور داشتند، کارهایی را از شاعران و ادیبان ما به دیگر زبان ها 
ترجمه کردند که اخبار آن در گوشه و کنار منتشر شده است؛ 
البته این جریان ربطی به مدیریت فرهنگی ما ندارد و همچنان 

مدیریت فرهنگی ما ناظر و منفعل در این زمینه بوده است.
به نظر می رسد لازم است سازمانی برای این امر ایجاد شود یا 
بخشی از سازمان های دست اندرکار به این موضوع اختصاص 

یابد تا شاهد نتایج غرورانگیز و مثبتی در این حوزه باشیم.
*: به نظر می رسد یکی از دلایل عدم صادرات کتاب ایران، 
تعدد سازمان های متولی است. مثلًا ارشاد با طرح گرنت، حوزه 
هنری با بخش ترجمه، سازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی، 

رایزنی های فرهنگی و... همگی در حوزه ترجمه تلاش دارند که 
فعالیت کنند. به نظر می رسد اگر این امر در یک سازمان متمرکز 
باشد و انتظارها از آن یک سازمان باشد، شاید به نتایج بهتری 

ختم شود. این طور نیست؟
دقیقاً همین طور است. ما با یک سلسله سازمان های کاهل و 
تن پرور روبرو هستیم که علی رغم جذب بودجه های فراوان و 
هزینه هایی که ارائه می دهند، خروجی های قابل ملاحظه ای 
تاکنون نداشته اند. متأسفانه این سازمان ها در این خصوص مورد 

بازخواست هم قرار نمی گیرند.
این قبیل فرصت سوزی ها کم کم نتایج خود را نشان می دهد و 
قطعاً به ضرر کشور خواهد بود؛ خصوصاً در شرایطی که برخی 
از رسانه ها در کشورهای مختلف شبانه روز تلاش می کنند چهره 
منفی و نامناسب از کشور ما عرضه کنند و افکار عمومی جهان 
را با این خبر تحت تأثیر قرار دهند. شعر ایران در این شرایط 
می تواند سفیر خوبی برای کشور باشد؛ شعری که بزرگان عالم 

در برابر آن سر تعظیم فرود آوردند.
من مقایسه می کنم در مقابل ترجمه شعر شاعران دیگر کشورها، 
می بینم به واقع خیلی از این کارها حرف بزرگی برای گفتن 
ندارد. وقتی آدم برخی از این آثار را مطالعه می کند، می بیند که 
اصلًا جوهره شعریت بسیار ضعیفی دارند، اما با سرمایه گذاری 
که می کنند، به اشکال مختلف در بازار کتاب و فرهنگ ایران 

منتشر می شوند.
جای دریغ دارد که چنین همتی در این سوی مرزها وجود ندارد 
البته  با یک حالت انقطاع فرهنگی روبرو هستیم.  و ما غالباً 
کشورهایی که زبان فارسی در آنجا رایج است، مانند افغانستان، 
تاجیکستان، تاحدودی پاکستان و شبه قاره جویای آثار ایرانی 
هستند. اما در دیگر سرزمین هایی که با ما تفاوت زبانی فاحشی 
دارند، جای خالی این آثار احساس می شود و جا دارد هرچه زودتر 

نسبت به ترجمه آثار ایرانی اقدام شود.
اگر قرار است سازمانی هم در این خصوص ایجاد شود و این 
ادبی  مانند سایر بخش های  امیدوارم  بگیرد،  برعهده  را  مهم 
جامعه ما دچار باندزدگی نشود. در برهه هایی بودجه ای تصویب 
کردند که مثلًا گزیده ای از شعر معاصر ایران ترجمه و منتشر 
شود، اما وقتی این کتاب ها را بررسی می کنیم، متوجه می شویم 

که تحت تأثیر یک نگرش خاص و باند خاص تعداد محدودی 
از شعرها انتخاب شده اند و کار جنبه فراگیری نداشته است. 
امیدوارم اگر قرار است صادرات کتاب ایران شکل بگیرد، حب 
و بغض های شخصی و نگاه های خط کشی شده در این امر 

دخیل نکنند.
*: آقای شرفشاهی، متأسفانه شناخت مخاطبان دیگر زبان ها 
ادبیات  حد  در  گفت  می توان  و  محدود  بسیار  ایران،  شعر  از 
فروغ  مانند  شاعرانی  معدود  معاصران  از  و  است  کلاسیک 
شناخته شده اند. چرا شعر دوره انقلاب تاکنون نتوانسته در بازار 

جهانی عرضه شود؟
دنیا که  از کشورهای  دارم در خیلی  تا جایی که من اطلاع 
دارای کرسی زبان فارسی هستند، میزان اطلاع و ارتباط آنها 
با ادبیات فارسی تا حد قرن هشتم است. یعنی از حافظ به این 
سو دیگر کسی را نمی شناسند. این بیانگر کوتاهی بزرگ در 
حق زبان فارسی است که علی رغم وجود امکانات و مترجمان 
چیره دست که توانایی انجام این کار را دارند، ترجمه  و معرفی 

صورت نگرفته است.
در چند دهه اخیر علی رغم فرصت ها و امکانات فراوان، متأسفانه 
مدیریت فرهنگی ما به چنین درجه ای از شایستگی نرسیده و با 
وجود اینکه بارها فرهیختگان کشور نسبت به این مسائل هشدار 
داده و نوشته اند، اما با کمال تأسف هیچ گونه اراده ای برای انجام 
این مهم صورت نپذیرفته است. چنین امری هیچ دلیلی ندارد 
جز اینکه کارهای بزرگ به اشخاص کوچک سپرده شده است؛ 
افرادی که صلاحیت تصدی بعضی از منصب ها را نداشتند و 

فرصت های فراوانی را از بین برده اند.
در خصوص شعر دوره انقلاب نیز یقیناً شعر بسیار پر حرفی بوده 
است، شعر جانداری برای انسان امروز و فرداست؛ شعری است 
که می تواند بسیاری از نکات درباره ایران و جامعه ایرانی را بیان 
کند، اما شوربختانه شعر و ادبیات روزگار ما گرفتار جریان ها 
را  ادبیات  این  انعکاس  لیاقت  که  است  سازمان هایی شده  و 
جهان  در  تاکنون  معاصر  ادبیات  می بایست  وگرنه  نداشتند؛ 

شناخته تر باشند.
به خاطر دارم، بعد از فروپاشی اتحاد جماهیر شوروی و سفر 
گروهی از شاعران تاجیکستان مانند بازار صابر، لایق شیرعلی، 
صفیه گل رخسار، مومن قناعت و دیگران در ایران به دنبال 
کتاب ها و دیدار شاعران روزگار خودمان بودند. برای من این 
همه علاقه و استقبال از شعر امروز ایران شگفت انگیز بود. آنچه 
موجب این علاقه و دلبستگی شده است، تأثیر شعر شاعران 
روزگار ماست. به واقع جای دریغ دارد که به لحاظ مسئله ترجمه 
مردم دیگر سرزمین های جهان از ارتباط با شاعران زمانه ما 

نصیبی نبرده اند.
انقلاب ازچه نظر می تواند برای مخاطب  *: به نظر شما شعر 

امروز جهان جذاب باشد؟
احساسات  و  افکار  ترجمان  می تواند  که  است  رسانه ای  شعر 
انسان ها باشد. انسان ها در زمینه های بسیاری با یکدیگر دارای 
اشتراکات بسیاری هستند. همواره نگاه ایرانی به مسائل زندگی، 
نگاه ژرف، لطیف و خاص بوده است که این نگاه هربار که 
منتقل شده، با استقبال مواجه شده است. من یقین دارم که 
این جاذبه ها در روزگار و شعر معاصر ما همچنان پابرجاست؛ 
کما اینکه پشتوانه شعر امروز ایران شاعران بزرگی هستند که 

همواره مورد ستایش جهانیان بوده اند.

خدمتی که دولت چهاردهم می تواند به بازار نشر کند
دی

 مد
داد

 مق
س:

عک

»بچه های دشت« به 
»هنر و تجربه« می آیند

و  مسعودی  اسماعیل  کارگردانی  به  دشت«  »بچه های  سینمایی  فیلم 
تهیه کنندگی عباس مسعودی )برادران اقلیدی( از ۱۳ تیر در گروه سینمایی 

»هنر و تجربه« اکران می شود.
فیلم سینمایی »بچه های دشت« به کارگردانی اسماعیل مسعودی و تهیه 
کنندگی عباس مسعودی )برادران اقلیدی( با حضور بازیگرانی همچون متین 

آراسته، بابک زرنویس زاده، شمس الآفاق شفیعی، پریسا درافشان ساخته شده 
است.در خلاصه داستان این فیلم آمده است: »پسربچه ای که از انتقال پدر 
معلمش به روستا ناراحت است قصد دارد باخرابکاری و اقدامات هنجارشکن 
داخل روستا و مدرسه، پدر و خانواده را تحت فشار قرار دهد که به شهر 
برگردند اما در این مسیر اتفاقاتی می افتد که مانع از اهداف او می شود و در 
پایان متنبه می شود که به پا به پای پدرش به تلاش و فعالیت ادامه دهد و 
راه درست را پیشه بگیرد.«در این فیلم سعی شده است با رویکردی متفاوت 
در قالب ژانر کودک، به چالش های مهاجرت از روستا به شهر و بالعکس 

پرداخته شود و با لحنی کنایی علاوه بر پرداختن به خرده فرهنگ ها که ریشه 
در سنت های اصیل دارد، چالش ها و تفاوت های دیدگاهی نسل نو و گذشته را 
مورد بررسی قرار دهد.مراسم رونمایی و اکران افتتاحیه این فیلم روز دوشنبه 
۱۱ تیر در پردیس سینمایی گلستان شیراز با حضور سازندگان اثر، هنرمندان 
سینما و تئاتر، مدیران و شخصیت های فرهنگی برگزار می شود و اکران 
آنلاین این فیلم از روز چهارشنبه ۱۳ تیر از طریق سایت هاشور آغاز می شود.

فیلم »بچه های دشت« در پنجاه و دومین دوره جشنواره بین المللی فیلم رشد 
برگزیده و حائز دریافت دیپلم افتخار فیلم شده است.

راضیه دهقان بازیگر مجموعه  طنز »نون.خ« :
کیفیت سریال های طنز 

پایین آمده است
با اشاره به سریال های طنزی که این  بازیگر تلویزیون  یک 
روزها ساخته می شود، بیان کرد که کیفیت این آثار کاهش 
پیدا کرده است.راضیه دهقان بازیگر مجموعه های طنز از جمله 
از  پخش  حال  در  طنز  سریال های  محتوای  درباره  »نون.خ« 
رسانه ملی بیان کرد: سریال های طنز بسیاری ساخته می شود 
که به موضوعات و مشکلات جامعه در قالب طنز می پردازند 
اما اکثر این آثار نتوانسته اند رسالت اصلی طنز را به مردم منتقل 
کنند و متاسفانه باعث کاهش کیفیت مجموعه ها شده است. به 
همین دلیل هم کمتر مورد توجه مخاطبان قرار گرفته و میزان 
مخاطبان چنین گونه هایی کاهش پیدا کرده است.وی همچنین 
درباره محتوای سریال هایی که در سال های اخیر از رسانه ملی 
پخش می شود، گفت: سریال هایی که قبلا ساخته می شد، دارای 
محتوا و اصول خاصی بود که نظر مخاطب را به خود جلب 
می کرد و در گونه های مختلف مفهوم را به درستی به مخاطب 
منتقل می کرد. این آثار در خاطره ها باقی می ماند و به نیکی از 
کارگردان، فیلمنامه و نقش بازیگران آنها یاد می شود. امیدوارم 
هم  باز  و  باشد  پیشرفت  به  رو  همواره  ما  تلویزیون  و  سینما 
بتوانیم خبرهای خوبی را درباره آنها بشنویم.دهقان افزود: البته 
در دوران جدیدی هستیم که سریال های نمایش خانگی نسبت 
به سریال هایی که در رسانه ملی ساخته می شوند مقداری از نظر 
گرفتند. بخشی  پیشی  امکانات  و  کارگردان  بازیگران،  محتوا، 
به این دلیل است که شبکه های نمایش خانگی توسط بخش 
خصوصی اداره می شوند، گویی وقت و تفکر بیشتری هم برای 
ساخت این سریال ها صرف می شود و می توانند خروجی بهتری 
باشند.بازیگر  داشته  تلویزیون  و سریال های  فیلم ها  به  نسبت 
نقش »نازار« در سریال »نون. خ« درباره علاقه اش به گونه 
های مختلف اظهار کرد: یک بازیگر باید به گونه های مختلف 
از جمله کمدی، عاشقانه و اجتماعی علاقه مند باشد و بتواند در 
آنها ایفای نقش کند، من هم از این قاعده مستثنی نیستم و به 
شخصه شادی و خوشحالی مردم را دوست دارم. فکر می کنم 
سریال های طنزی مانند »نون.خ« این شادی و خوشحالی را 
به مردم منتقل کرده است و من هم به عنوان عضو کوچکی از 
این خانواده امیدوارم توانسته باشم حق مطلب را ادا کرده باشم.

وی اضافه کرد: طنز و گونه های مختلف را دوست دارم اما سعی 
می کنم در ادامه موقعیت های مختلفی به جز طنز را تجربه کنم. 
امیدوارم بتوانم این زاویه جدید از زندگی را به خوبی درک کنم 
و به معرض نمایش بگذارم به طوری که بتوانم موفق باشم اما 
قاب تلویزیون و سینما کاملا متفاوت هستند و هر کدام از قواعد 
و شرایط خاص حاکم بر خودشان پیروی می کنند.دهقان در پایان 
درباره فعالیت های آینده خود گفت: در حال حاضر در حال ایفای 
نقش در یک فیلم سینمایی و یک سریال نمایش خانگی در گونه 
اجتماعی هستم و به دلیل اینکه این آثار در سکوت خبری ساخته 
می شوند، نمی توانم اطلاعات خاصی درباره آنها بگویم و امیدوارم 
مخاطبان در آینده اخبار خوبی از این فیلم و سریال بشنوند، از 
آنها استقبال کنند و خاطرات خوبی را برایشان رقم بزنیم و من 

نیز بتوانم انتظارات مردم را برآورده کنم.

پوستر فیلم سینمایی »روایت ناتمام سیما« در فاصله سه روز 
به  فیلمی  سیما«  ناتمام  شد.»روایت  رونمایی  اکران  تا  مانده 
کارگردانی علیرضا صمدی است که بهمن ماه سال ۱۴۰۱ در 
جشنواره فیلم فجر به نمایش درآمد. در این فیلم که سومین اثر 
سینمایی صمدی پس از »بی نامی« و »صحنه زنی« است، آزاده 
صمدی، حامد کمیلی، غزل شاکری، مهران احمدی، مسعود 
کرامتی و مریم سعادت بازی کرده اند.»روایت ناتمام سیما« از 
چهارشنبه ۱۳ تیرماه در سینماهای سراسر کشور اکران می شود و 

مضمونی ملتهب در ارتباط با زنان را روایت می کند.شکوفه بیاتی 
طراحی پوستر این فیلم را برعهده داشته است و طراحی تبلیغات 
آن در استودیو شهر فرنگ که پخش فیلم را نیز برعهده دارد، 
انجام می شود.در معرفی این فیلم آمده است: »بدنامی اونقدرها 
هم که می گن بد نیست؛ مشتری خودش رو داره.«مجید رضابالا 
تهیه کننده فیلم پیش تر گفته بود: طرح مسائل فضای مجازی از 
منظر مثبت و منفی و اینکه این فضا دادگاه خوبی برای محاکمه 

افراد نیست، موضوع محوری فیلم است.  

رونمایی از پوستر فیلمی با بازی آزاده صمدی، 
حامد کمیلی و مهران احمدی

پخش سریال »آخرین ایست 
بازرسی« از شبکه افق

سریال کوتاه پنج قسمتی »آخرین ایست بازرسی« پیرامون مقاومت 
مردم لبنان به کارگردانی محمدهادی ناییجی و تهیه کنندگی سعید 
سعدی روی آنتن شبکه افق می رود.»آخرین ایست بازرسی« یک 
کارگردانی،  به   ۱۳۹۱ سال  محصول  کوتاه  تلویزیونی  مجموعه 
نویسندگی محمدهادی نائیجی است که هرشب ساعت ساعت ۲۳ از 
شبکه افق روی آنتن می رود.این مجموعه در پنج قسمت تهیه شد و 
به سفارش مرکز فیلم و سریال معاونت برون مرزی ساخته و اولین بار 
از شبکه آی فیلم پخش شد.»آخرین ایست بازرسی« روایتگر زندگی 
خانواده ای است که در سال های اشغال جنوب لبنان توسط اسرائیل، 
درگیر ماجراهایی می شوند. مالک، پدر خانواده، توسط مأموران لبنانی 
که به اسرائیل خدمت می کنند؛ دستگیرشده و دخترش لیال برای خبر 
گرفتن از او به پایگاه نظامی می رود. رئیس پایگاه از لیال می خواهد 
تا در قبال آزادی پدرش، یکی نزدیکانش را که از اعضای جبهه 
مقاومت است به آنان تحویل دهد.این سریال شنبه تا چهارشنبه 

حوالی ساعت ۲۳ از شبکه افق سیما پخش می شود.

تلویزیون آخرین بار سال ۸۸ مناظره های ۲ نفره برگزار کرد و 
حالا پس از ۱۵ سال در دور دوم چهاردهمین انتخابات ریاست 
جمهوری شاهد مناظره رو در رو میان مسعود پزشکیان و 

سعید جلیلی خواهیم بود.
صداوسیما در مهلت یک هفته ای تبلیغات دور دوم چهاردهمین 
انتخابات ریاست جمهوری دو مناظره، دو مستند و دو برنامه 
زنده را پیش بینی کرده است. برنامه های تلویزیونی نامزدها 
در روزهای دوشنبه، سه شنبه و چهارشنبه ۱۱ تا ۱۳ تیر از 

تلویزیون پخش می شود.
تلویزیونی  تبلیغات  روز  شلوغ ترین  تیرماه  روز سه شنبه ۱۲ 
خواهد بود و علاوه بر مناظره دو مستند هم روانه آنتن می شود.

روز دوشنبه فقط مناظره در جدول پخش قرار گرفته و روز 
چهارشنبه نیز هم دو نامزد سخنرانی خواهند داشت.

انتخابات  دوم  دور  تبلیغات  جدول  شدن  مشخص  با 
ریاست جمهوری دوشنبه ۱۱ تیر از ساعت ۲۱:۳۰ مناظره اول 
و سه شنبه ۱۲ تیر از ساعت ۲۱:۳۰ مناظره دوم بین دو نامزد 

راه یافته به دور دوم برگزار خواهد شد. 
همچنین در روز سه شنبه ۱۲ تیر مستند نامزد ۲، از ساعت 
۱۹ تا ۱۹:۳۰ و مستند نامزد ۱ ، از ساعت ۲۰ تا ۲۰:۳۰ پخش 

می شود.
ریاست جمهوری  انتخابات  اول  دور  مناظره های  تماشای   

۱۴۰۳
چهارشنبه ۱۲ تیر نیز نطق نامزد ۱ به صورت زنده، از ساعت 
۱۹ تا ۱۹:۳۰ و نطق نامزد ۲ به صورت زنده، از ساعت ۲۰ تا 

۲۰:۳۰ پخش می شود.
پنجشنبه ۱۴ تیر تبلیغات ممنوع است و جمعه ۱۵ تیر مرحله 

دوم انتخابات برگزار می شود.
پس از قرعه کشی اسامی نامزدهای شماره یک و دو مشخص 

و مطابق این شماره گذاری مستندها و نطق های این دو نفر 
پخش می شود.

برگزار  نفره  دو  صورت  به  سال ۸۸  انتخاباتی  مناظره های 
شد و تقابلی را ایجاد کرد که بسیار داغ و جنجالی بود. دو 
عامل باعث شد که صداوسیما دیگر به سمت مناظره های دو 
نفره نرود. در سال ۸۸ تعداد ۴ نامزد در رقابت حضور داشتند؛ 
نامزدها و  افزایش تعداد  به  با توجه  اما در دوره های بعدی 
کمبود زمان، امکان برگزاری حدود ۳۰ جلسه مناظره دو نفره 

امکان پذیر نبود.
که  است  دومین مرتبه ای  این  ایران،  انتخابات  تاریخ  در 
می شود.  کشیده  دوم  مرحله  به  ریاست جمهوری  انتخابات 
در انتخابات سال ۱۳۸۴ یعنی اولین مرتبه ای که به دور دوم 
کشید، برنامه ای تحت عنوان مناظره های تلویزیونی نداشتیم 
و امسال برای اولین بار است که تماشای یک مناظره در دوم 

را تجربه می کنیم.
های  دیدگاه  معرفی  برای  مفید  از شیوه های  یکی  مناظره 
مختلف به جامعه و فهم بهتر افکار عمومی از مسائل سیاسی 

و فرهنگی و اقتصادی واجتماعی است.

سه روز داغ تبلیغاتی در تلویزیون

بازگشت به مناظره های دونفره
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رییس اداره دانه های روغنی جهادکشاورزی گلستان خبرداد؛

پیش بینی تولید ۱۰۵ هزار تن کلزا 
در گلستان

گلستان  کشاورزی  جهاد  روغنی  دانه های  و  پنبه  اداره  رییس 
با اشاره به برداشت حدود ۱۰۰ هزار تن کلزا در استان گفت: 
به  محصول  برداشت  پایان  تا  رقم  این  بینی  پیش  براساس 

۱۰۵هزار تن برسد.
علی موسی خانی اظهار کرد: امسال از سطح ۴۹ هزار هکتار 

حدود ۱۰۰ هزار تن کلزا برداشت شده است.
وی افزود: حدود ۶۰۰ هکتار از اراضی که محصول کلزا را کشت 
کردند در مناطق کوهستانی که با برداشت از این مناطق پیش 

بینی می شود تولید محصول در استان به ۱۰۵ هزار تن برسد.
رئیس اداره پنبه و دانه های روغنی جهاد کشاورزی گلستان گفت: 
امسال به دلیل شرایط جوی برداشت محصول خوب بوده و باعث 

رضایت مندی کشاورزان شده است.
وی با اشاره به اینکه امسال قیمت تضمینی این محصول برای 
هر کیلو گرم ۳۵ هزار تومان اعلام شده است، افزود: تا کنون ۲۵ 
تا ۳۰ درصد مطالبات کشاورزان کلزا کار پرداخت شده است و 

این پرداخت ها ادامه دارد.
موسی خانی با بیان اینکه سال گذشته میزان ۲۱ هزار هکتار 
از اراضی کشاورزی گلستان کلزا کشت شد، اظهار کرد: از این 

میزان کشت ۲۷ هزار و ۶۰۰ تن کلزا تولید شد.

مدیرکل کمیته امداد امام خمینی )ره(گلستان:
آرزوی ۶۰۰ فرزند محسنین کمیته امداد 

گلستان تحقق یافت
مدیرکل کمیته امداد امام خمینی گلستان)ره( گفت: آرزوی ۶۰۰ 
فرزند محسنین کمیته امداد گلستان در قالب جام آرزوها تحقق 
یافت.عیسی بابایی اظهار کرد: برای دومین سال پیاپی، آرزوهای 
فرزندان ایتام و محسنین تحت حمایت کمیته امداد، در قالب دل 
نوشته از آنها جمع آوری و برای برآورده شدن آنها در ماه مبارک 
رمضان به بانک ها و ادارات اجرایی ارسال شد.وی افزود: ادارات 
نیز از طریق رابطان خود موضوع را با همکاران مطرح کرده و در 
وسع و توانایی و به صورت کاملًا دلی نسبت به تحقق هر تعداد 
آرزوی ایتام و محسنین اقدام کردند.مدیرکل کمیته امداد امام 
خمینی گلستان گفت: این وجوهات از محل وجوه شخصی بوده 
و ارتباطی با اعتبارات سازمانی ندارد.وی با اشاره به اینکه در سال 
گذشته ۳۰۳ دل نوشته از سوی فرزندان معنوی محقق شد، افزود: 
امسال نیز حدود هزار دل نوشته به بانک ها و ادارات اجرایی، 
ارسال شد که بیش از ۶۰۰ آرزوی این فرزندان در قالب یخچال، 
تلویزیون، اجاق گاز، اسباب بازی، لوازم التحریر، وسایل ورزشی، 
دوچرخه، تبلت و دیگر موارد با ارزش بیش از ۷۰۰ میلیون تومان، 
برآورده شد.بابایی اظهار کرد: تقریباً ۳۵ دستگاه اجرایی و بانک در 

این پویش حضور فعال داشتند.

معاون طرح و توسعه شرکت برق منطقه ای 
گیلان گفت: فاز دوم پروژه افزایش ظرفیت 
رحیم آبادی  شهید  کیلوولت   ۲۰/۶۳ پست 

کلاچای به بهره برداری رسید.
برداری  بهره  به  اشاره  با  افتخاری  محمد 
فاز دوم افزایش ظرفیت پست شهید رحیم 
با  پروژه  این  کرد:  اظهار  کلاچای،  آبادی 
هدف افزایش ضریب اطمینان شبکه و برق 
رسانی پایدار به مشترکان منطقه کلاچای و 
حومه، جزو اولویت های اجرایی شرکت برق 
منطقه ای گیلان قرار گرفت و به عنوان یکی 
از دستاوردهای ارزنده دولت مردمی شهید 

جمهور با موفقیت بهره برداری شده است.
برق  انرژی  پایدار  تأمین  برای  افزود:  وی 
دیماندی  نیازمندی های  ساختن  برآورده  و 
منطقه تحت پوشش، فاز دوم پروژه افزایش 
ظرفیت پست شهید رحیم آبادی کلاچای در 
اواخر سال گذشته کلید خورد و یک دستگاه 
جایگزین  آمپر  مگاولت   ۳۰ ترانسفورماتور 
یک دستگاه ترانسفورماتور ۱۵ مگاولت آمپر 
موجود شد و ظرفیت توان الکتریکی پست، 

۳۳ درصد افزایش یافت.
افتخاری از فاز اول پروژه افزایش ظرفیت 

پست شهید رحیم آبادی کلاچای در سال 
گذشته، افزود: با توجه به نیاز روزافزون منطقه 
افزایش  دوم  فاز  برق،  انرژی  به  کلاچای 
رحیم آبادی  پست  شهید  پروژه  ظرفیت 
کلاچای بعد از اتمام فاز اول بلافاصله آغاز 
و با تلاش جهادی و شبانه روزی کارکنان 

شرکت برق منطقه ای گیلان، قبل از اوج بار 
سال جاری به بهره برداری رسید.

ویژگی های  از  کرد: همچنین  تصریح  وی 
بارز پروژه مذکور افزایش پایداری و قابلیت 
متوسط  فشار  فیدر  طولانی ترین  اطمینان 

کشور )فیدر ۲۰ کیلوولت رحیم آباد( است.

به  اشاره  ضمن  توسعه  و  طرح  معاون 
بهره برداری با اشاره به نقش مؤثر این پروژه 
در رونق و توسعه منطقه کلاچای و حومه، 
پروژه، ظرفیت  این  اجرای  با  تصریح کرد: 
از ۴۵ مگاولت  توزیع موصوف  پست فوق 

آمپر به ۶۰ مگاولت آمپر افزایش یافت.

فاز دوم پروژه افزایش ظرفیت پست کلاچای 
به بهره برداری رسید
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فرماندار آستارا:
میزان مشارکت آستارایی ها 
در انتخابات ۴۱/۳ بوده است

فرماندار آستارا با اشاره به اعلام نتایج نهایی انتخابات ریاست 
جمهوری این شهرستان گفت: میزان مشارکت در این شهرستان 
۴۱/۳ بوده است.محمد رضا شهاب زاده  اظهار کرد: انتخابات 
اجرایی،  عوامل  همت  با  جمهوری  ریاست  دوره  چهاردهمین 
نظارت و همه دست اندرکاران در روز جمعه ۸ تیرماه با سلامت 
به  کشور  انتخابات  ستاد  اعلام  طبق  و  رسید  پایان  به  کامل 
مرحله دوم کشیده شد.فرماندار شهرستان آستارا تصریح کرد: 
در انتخابات این شهرستان از تعداد ۲۸  هزار و۴۳۷ برگه های 
تعداد ۷۰۵  و  رأی صحیح  تعداد ۲۷  هزار و۷۳۲  مأخوذه  رأی 
برگزار  با مشارکت  ۳/ ۴۱ درصدی  اعلام شده که  باطله  رأی 
بیان کرد: بر اساس شمارش  انتخابات آستارا  شد.رئیس ستاد 
آرای مأخوذه انتخابات چهاردهمین دوره ریاست جمهوری در این 
شهرستان، مسعود پزشکیان ۲۱۳۷۴ رأی، سعید جلیلی ۴۷۰۶ 
رأی، محمدباقر قالیباف ۱۴۷۴ رأی و مصطفی پورمحمدی ۱۷۸ 
رأی را به خود اختصاص دادند.وی افزود: ضمن تقدیر از کلیه 
عوامل برگزاری این انتخابات در شهرستان آستارا از مردم مؤمن، 
بصیر، آگاه، ولایی و انقلابی این شهرستان مرزی که بار دیگر 
پیوند مستحکم خود را با نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران و 
آرمان های انقلاب نشان دادند، قدردانی می کنیم و امیدواریم با 
حضور دوباره خود در دور دوم انتخابات حماسه دیگری از حضور 

خود رقم بزنند.

استاندار گیلان:
تمهیدات لازم برای دور دوم انتخابات 

در گیلان فراهم است
لازم  زیرساخت های  و  تمهیدات  تمام  گفت:  گیلان  استاندار 
استان  انتخابات ریاست جمهوری در  برگزاری دور دوم  برای 
با  تلفنی  گفت وگو  در  عباسی   است.اسدالله  فراهم  گیلان 
اخبار سیمای مرکز گیلان با بیان اینکه انتخابات چهاردهمین 
دوره ریاست جمهوری در گیلان در سلامت کامل برگزار شد، 
اظهار کرد: انتخابات ریاست جمهوری در گیلان به مانند سایر 
استان های کشور در امنیت و سلامت کامل برگزار و مشکلی 
در روند برگزاری انتخابات وجود نداشته است.وی با اشاره به 
شمارش کامل آرا انتخابات ریاست جمهوری در گیلان و تمامی 
استان های کشور افزود: از ساعت ۱۲ کار شمارش آرا آغاز و 
با توجه به اینکه هیچکدام از کاندیداها به حد نصاب مدنظر 
نرسیدند، ۲ نفر از به دور دوم انتخابات رفتند.استاندار گیلان از 
آغاز تبلیغات ۲ نفر از کاندیداها از روز یکشنبه خبر داد و ادامه 
داد: بر اساس قانون تبلیغات ۲ نفر از کاندیداهای راه یافته به دور 
دوم از روز یکشنبه آغاز و تا ساعت هشت صبح روز پنجشنبه 
ادامه داشته و تمامی تمهیدات در گیلان اتخاذ شده است.عباسی 
با قدردانی از حضور مردم گیلان پای صندوق های رأی در روز 
هشت تیر، بیان کرد: با توجه به بارش شدید باران در گیلان و 
فصل کشاورزی، مردم استان حضوری پرشور پای صندوق های 
رأی داشته و از همین جا از تمامی آنان قدردانی و تشکر می کنم.

وی با اشاره به آمادگی گیلان در برگزاری دور دوم انتخابات 
ریاست جمهوری تصریح کرد: تمامی زیرساخت ها در شعب اخذ 
رأی و نهادهای امنیتی، نظامی، هیأت های اجرایی و نظارت پای 

کار بوده و تمامی تمهیدات اتخاذ شده است.
صادرات ۴.۸ میلیون دلار کالای صنعتی 

از گنبدکاووس
رییس اداره صنعت، معدن و تجارت گنبدکاووس گفت: پنج هزار و 
۱۹۷ تن انواع کالاها به ارزش چهار میلیون و ۸۳۷ هزار دلار فروردین 
صادر  شهرستان  این  صنعتی  واحد  پنج  توسط  امسال  اردیبهشت  و 
شد.روح الله کوهساری اظهار کرد: از مجموع واحدهای صنعتی فعال 
پلی  قبیل  از  بخش صادرات محصولاتی  در  واحد  گنبدکاووس، ۱۰ 
استایرن قابل انبساط، سوخت تقطیری )روغن موتور(، روغن پایه تصفیه 
نئوپان روکش شده، گچ ساختمانی، یخچال فریزر صندوقی  مجدد، 
دارند. فعالیت  انواع شوینده  و  فلزی  باریت، قطعات  پودر  و ویترینی، 
وی صادرات پنج واحد صنعتی گنبدکاووس از طریق مبادی گمرکی 
استان گلستان و برخی استان های دیگر را در ۲ ماهه نخست امسال 
ازبکستان،  رومانی،  عمان،  قطر،  عراق،  ترکمنستان،  کشورهای  به 
اعلام کرد و گفت: همچنین کل  پاکستان و هندوستان  بلغارستان، 
صادرات واحدهای صنعتی شهرستان در سال گذشته ۳۴ هزار و ۹۱۰ تن 
انواع کالاها به ارزش ۳۳ میلیون و ۱۷۳ هزار دلار بوده است.رییس اداره 
صنعت، معدن و تجارت گنبدکاووس گفت: این شهرستان ۱۰۸ واحد 
صنعتی فعال و پنج واحد صنعتی راکد و ۹ معدن فعال و هشت معدن 
غیرفعال دارد که پیگیری برای فعال سازی واحدهای دارای مشکل در 
حال انجام است.کوهساری افزود: تاکنون ۲ هزار و ۱۵۴ پروانه کسب 
برای واحدهای تولیدی، هشت هزار و ۱۲۰ پروانه کسب برای واحدهای 
توزیعی، هزار و ۷۵۱ پروانه کسب برای واحدهای خدماتی و ۲ هزار و 
۳۶۰ پروانه کسب برای واحدهای فنی در شهرستان صادر شده است.

وی ادامه داد: برای ۲۸ هزار نفر در واحدهای صنفی، ۲ هزار و ۳۳۰ نفر 
در واحدهای صنعتی و ۵۰ نفر در واحدهای معدنی گنبدکاووس شغل 
ایجاد شده است.رییس اداره صنعت، معدن و تجارت گنبدکاووس گفت: 
سال گذشته از محل تبصره ۱۸ به یک طرح صنعتی، سه واحد صنعتی 
و یک واحد صنفی شهرستان در مجموع ۲۶۸ میلیارد ریال تسهیلات 
پرداخت شد و همچنین ۵۴ نفر از قالی بافان برای دریافت تسهیلات 
مشاغل خانگی هر کدام به مبلغ یک میلیارد و ۵۰۰ میلیون ریال به 
بانک معرفی شدند.وی افزود: از محل اعتبارات روستایی و عشایری هم 
سال گذشته ۱۱۴ هزار و ۵۰۰ میلیون ریال تسهیلات به هشت واحد 
صنفی شهرستان پرداخت شد.اینچه برون تنها گمرک زمینی و ریلی 
استان گلستان در بخش داشلی برون از توابع شهرستان گنبدکاووس با 
افزون بر ۴۰۰ هزار نفر جمعیت در مرز ایران و ترکمنستان واقع است.
اینچه برون مرکز گمرکات گلستان بوده و زیرمجموعه آن پایانه های 
صادراتی در گرگان و گنبدکاووس، گمرک امانات پستی گرگان، گمرک 
بندرترکمن و گمرک فرودگاه بین المللی گرگان هستند.در سال های 
اخیر با بهره برداری از راه آهن بین المللی قزاقستان - ترکمنستان - 
ایران و گذر آن از اینچه برون، خدمات گمرک ریلی نیز به فعالیت 
مرزی  است.استان  شده  اضافه  استان  گمرکات  مجموعه  در  معمول 
گلستان در شمال ایران با کشور ترکمنستان و استان های مازندران، 

سمنان و خراسان شمالی همسایه است.

پیش بینی برداشت ۱۷۰ تُن گیلاس و 
آلبالو در آزادشهر

مدیر جهادکشاورزی آزادشهر از شروع فصل برداشت گیلاس و 
آلبالو دراین شهرستان با پیش بینی تولید ۱۷۰ تُن خبر داد و گفت: 
امسال تولید این ۲ محصول باغی ۳۰ درصد بیشتر از سال قبل 
خواهد بود.حسین ممشلی افزود: آزادشهر ۲۱۰ هکتار باغ آلبالو 
و گیلاس دارد که ۱۸۰ هکتار آن گیلاس و بقیه آلبالو است.

وی بابیان اینکه ۱۵۰ هکتار از باغات گیلاس و آلبالوی آزادشهر 
به باردهی اولیه رسیدند، اضافه کرد: این باغات به همراه دیگر 
باغات جوان تا چهارسال آینده به باردهی اقتصادی خواهند رسید.

ممشلی ادامه داد: در صورت رعایت اصول باغبانی مانند هرس، 
آبیاری و تغذیه مناسب از سوی باغداران، تولید این ۲ محصول 
در آزادشهر تا ۸۰۰ تُن افزایش خواهد یافت.مدیر جهادکشاورزی 
آزادشهر همچنین از کیفیت خوب گیلاس و آلبالوی تولیدی 
این ۲ محصول که  برداشت  این شهرستان خبر داد و گفت: 
آزادشهر رتبه نخست سطح باغات و تولید آنرا در استان گلستان 
دارد، تا پایان تیرماه جاری ادامه دارد.به گفته وی، ۴۰ درصد 
تولید گیاس و آلبالوی آزادشهر به مصرف داخل استان رسیده 
توزیع  استان ها صادر می شود.ممشلی  بازار سایر  راهی  بقیه  و 
نهال و انواع نهاده ها، برگزاری کلاس های آموزشی ترویجی، 
جمله  از  را  کشاورزان  باغات  از  مستمر  بازدیدهای  مشاوره، 
اقدامات حمایتی جهادکشاورزی آزادشهر از باغداران ذکر کرد و 
افزود: باتوجه به کیفیت گیلاس و آلبالو تولیدی این شهرستان، 
تشکیل شرکت تعاونی و سرمایه گذاری برای ایجاد سردخانه و 
بسته بندی محصول جهت افزایش ماندگاری و صادرات آن از 
ضروری است.وی همچنین از وجود ۲ هزار و ۵۰۰ هکتار انواع 
باغ میوه در آزادشهر خبر داد و اضافه کرد: سالانه حدود ۱۳ هزار 
تُن محصول از این سطح باغات برداشت و روانه بازار می شود.

شهرستان آزادشهر با حدود بر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت، ۲۹ هزار 
هکتار اراضی زراعی و باغی دارد.

اسناد  ثبت  مدیرکل  نیا:  اسدی  محدثه 
زمین های  مساحت  گلستان  املاک  و 
کشاورزی استان را ۵۶۰ هزار هکتار برشمرد 
این  از  هکتار  هزار   ۲۸۰ تاکنون  گفت:  و 

زمین ها معادل ۵۱ درصد سنددار شد.
اسناد  صدور  کرد:  اظهار  جهانی فر  عباس 
مالکیت زمین های کشاورزی از سال ۱۴۰۲ 
تاکنون در گلستان ۱۶ درصد بیشتر شد که 
۱۵ درصد آن مربوط به اسفند ماه پارسال 

تاکنون است.
وی مساحت کل استان گلستان را ۲ میلیون 

و ۲۱۷ هزار هکتار اعلام کرد و افزود: صدور 
طور  به  استان  ملی  زمین های  برای  سند 

کامل انجام شده است.
مدیرکل ثبت اسناد و املاک گلستان بیان 
کشور  املاک  و  اسناد  ثبت  سازمان  کرد: 
یکی از دستگاه های تابعه قوه قضاییه است 
و قانون ثبت اسناد در سال ۱۳۱۰ به تصویب 

رسید.
صادره  اسناد  ابتدا  در  داد:  ادامه  جهانی فر 
در سازمان ثبت اسناد و املاک به صورت 
دفترچه ای و توصیفی بود اما پس از سال 

۱۳۹۴ صدور اسناد کاداستر در دستور کار 
قرار گرفت.به گفته مدیرکل ثبت اسناد و 
قابلیت  الکترونیک  سند  گلستان؛  املاک 
و  دارد  را  آفلاین  و  آنلاین  اصالت سنجی 
غیرقابل جعل و دستکاری و از سوی دستگاه 
صادرکننده غیرقابل انکار و غیرقابل ویرایش 
سند  تحویل  اینکه  بیان  با  است.جهانی فر 
الکترونیک به صاحبان سند به صورت برخط 
است، تصریح کرد: طرح بعدی سازمان ثبت 
اسناد و املاک که در سال جاری در دست 

اجرا قرار دارد هوشمندسازی اسناد است.

وی اضافه کرد: سازمان ثبت اسناد و املاک 
مردم  به  الکترونیک  خدمات  ارائه  برای 
سکوی خدمات دیجیتال ثبتی همه جانبه و 
یکپارچه ای به نام سکوی کاتب دارد و ارائه 
اکثر خدمات به مردم از سوی این سامانه 
انجام می شود.مدیرکل ثبت اسناد و املاک 
استان گلستان خاطرنشان کرد: قانون الزام 
 ۱۳ در  غیرمنقول  معاملات  رسمی  ثبت 
خرداد امسال ابلاغ شد و با انتشار در روزنامه 
رسمی جمهوری اسلامی ایران قابلیت اجرا 

دارد.

مدیرکل ثبت اسناد و املاک گلستان

۵۱ درصد زمین های کشاورزی گلستان سنددار شد

و  اقتصاد  امور  مدیرکل  عمویی:  عباس 
دارایی گیلان از جذب ۴۵۰ میلیون دلار 
سیزدهم  دولت  در  خارجی  سرمایه گذاری 
خبر داد و گفت: این سرمایه ها از کشورهای 
چین، اتریش، هلند، کره جنوبی، سوئیس 
و آذربایجان در پروژه های مختلف استان 

جذب شده است.
علیرضا نوروزی بهمبری گفت: حدود ۲۵ 
کل  از  دلار(  میلیون  )معادل ۱۵۰  درصد 
شده  جذب  دلاری  میلیون   ۶۰۰ سرمایه 
سرمایه گذاران  به  مربوط  پروژه های  در 
خارجی استان از سال ۸۳ تاکنون مربوط به 
دولت سیزدهم بوده و در این دولت محقق 
مجموع  در  کرد:  عنوان  است.وی  شده 
دلار  میلیون   ۳۵۰ مبلغ  دولت  این  طی 
برای سرمایه گذاران خارجی از کشورهای 
چین،  افغاستان،  چک،  جمهوری  ترکیه، 
روسیه، هلند، آلمان- عمان، امارات - کنیا 
 - امارات  مقیم  و  آلمان  مقیم  ایرانیان  و 

استرالیا نیز مصوب شده است.
وی اظهار کرد: در سال ۱۴۰۲ حدود ۱۵۴ 
از  خارجی  سرمایه گذاری  دلار  میلیون 

پروژه(، جمهوری  )یک  ترکیه  کشورهای 
چک )یک پروژه(، افغانستان )یک پروژه(، 
چین )سه پروژه( و سرمایه گذار ایرانی مقیم 
آلمان )یک پروژه( و امارات- استرالیا )یک 
طرح های  شامل  که  شد  مصوب  پروژه( 
گردشگری )پارک آبی و هتل در منطقه 
تالش(،  و  انزلی  صنعتی  تجاری  آزاد 
تولید  آشپزخانه،  )محصولات  صنعتی 
در  صنعتی  فاضلاب  تصفیه  و  سیگارت 
منطقه آزاد تجاری صنعتی انزلی( و صنایع 
تبدیلی )سورتینگ و بسته بندی میوه در 
تالش( است.نوروزی تاکید کرد: حدود ۴۹ 
میلیون دلار در پروژه های تولید سیگارت، 
تجهیزات روشنایی و الکتریکی ضد انفجار، 
تولید انواع بلبرینگ و نیز انواع فرآورده های 
مشتق از خون و اعضای بدن طی این سال 
از کشورهای چین، اتریش و هلند در منطقه 
آزاد تجاری صنعتی انزلی و شهرستان های 

رشت و شفت جذب شده است.
وی اظهار کرد: در سال ۱۴۰۱ نیز حدود 
۱۱ میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی از 
روسیه  و  پروژه(  )یک  ترکیه  کشورهای 

طرح های  که  شده  مصوب  پروژه(،  )یک 
و  پلاستیکی  ظروف  انواع  تولید  صنعتی 
تجاری-  آزاد  منطقه  در  مصرف  یکبار 
نوسازی  و  بازسازی  و  انزلی  صنعتی 
لیفتراک،  انواع  و  صنعتی  کمپرسورهای 
ماشین های  و  ابزار  ماشین  انواع  بازسازی 
را  رشت  شهرستان  در  پلاستیک  تزریق 

شامل می شود.
گیلان  دارایی  و  اقتصاد  امور  کل  مدیر 
نیز  دلار  میلیون   ۱۸.۵ حدود  داد:  ادامه 
در پروژه های تولید سیگارت، تولید عیب 
روشنایی  تجهیزات  خودرو،  )دیاگ(  یاب 
روشنایی  لامپ  انفجار،  ضد  الکتریکی  و 
LED و نیز انواع فرآورده های مشتق از 
از کشورهای چین،  بدن  اعضای  و  خون 
هلند، کره و اتریش در منطقه آزاد تجاری 
و  رشت  شهرستان های  و  انزلی  صنعتی 

شفت جذب شده است.
حدود  نیز   ۱۴۰۰ سال  در  وی،  گفته  به 
خارجی  سرمایه گذاری  دلار  میلیون   ۱۸۵
چین  پروژه(،  )یک  هلند  کشورهای  از 
و  پروژه(  )یک  عمان  آلمان-  پروژه(،   ۲(

شده  مصوب  پروژه(  )یک  کنیا  امارات- 
است. این طرح های صنعتی شامل تولید 
مکمل خوراک دام از مایع کیسه صفرای 
در   LED روشنایی  لامپ  تولید  و  گاو 
انواع  انزل،  صنعتی  تجاری  آزاد  منطقه 
جایگزین های گیاهی فرآورده های گوشتی 
شهرستان  در  سیگارت  گیاهی(،  )گوشت 
غلات،  خشک،  چای  بسته بندی  رشت، 
در  نوشابه  تولید  و  حبوبات  خشکبار، 

شهرستان لاهیجان است.
وی اظهار کرد: حدود ۸۳ میلیون دلار نیز 
در پروژه های تولید ماشین آلات و تجهیزات 
آردسازی، احداث پایانه حمل و نقل ریلی 
روشنایی  لامپ  سیگارت،  تولید  آستارا، 
کشورهای  از  سال  این  طی   LED
سوئیس، هلند، آذربایجان و چین در منطقه 
آزاد تجاری صنعتی انزلی و شهرستان های 

رشت و آستارا جذب شده است.
وی عنوان کرد : تلاش مسئولان استان 
بر تسهیل و رفع موانع سرمایه گذاری در 
استان است و در این راستا ظرفیت های 

مختلف به کار گرفته می شود.

مدیرکل امور اقتصاد و دارایی گیلان:

۱۵۰ میلیون دلار سرمایه گذاری خارجی در گیلان جذب شد

این خط لوله به طول تقریبی ۳ کیلومتر و 
ظرفیت انتقال روزانه ۴۵ هزار بشکه فرآورده 
با  آذرخش  نیروگاه  مصرف  برای  گاز  نفت 
۸۵۰۰ نفرروز  کار شبانه روزی و اعتبار بیش 
از ۱۰۰۰ میلیارد ریال توسط مهندسان منطقه 

شمال طراحی و اجرا شده است.
نیاز روزانه نفت گاز  با راه اندازی این پروژه 
تازه  لوله  خط  طریق  از  آذرخش  نیروگاه 
احداث شده تامین شده و دستاوردهای مهمی 
کامیون های  جاده ای  تردد  حذف  شامل 
نفتکش، کاهش حوادث ترافیکی، جلوگیری 

از آلودگی محیط زیست، کاهش هزینه های 
دولت و پیشگیری از قاچاق سوخت محقق 

خواهد شد.
گفتنی است،  آئین افتتاح این پروژه با حضور 
لوله و مخابرات  مدیرعامل شرکت خطوط 
نفت ایران و هیئت همراه، استاندار گلستان، 
در  قلا  آق  و  گرگان  شریف  مردم  نماینده 
مجلس شورای اسلامی و عضو کمیسیون 
انرژی، نماینده مردم شریف علی آبادکتول 
در مجلس شورای اسلامی، مقامات استانی 

و شهرستانی برگزار گردید

با حضور علی طالبی مدیرعامل شرکت گاز استان گلستان و هیئت همراه 

مراسم افتتاح پروژه اتصال نیروگاه آذرخش به شبکه سراسری 
خطوط لوله نفتی کشور)منطقه شمال( برگزار گردید

پایداری ارتباطات و بدون قطعی شبکه 
مخابرات منطقه گلستان 

در روز انتخابات

مدیر مخابرات منطقه گلستان از پایداری کامل شبکه ثابت و سیار 
در روز انتخابات خبر داد.به گزارش روابط عمومی مخابرات منطقه 
گلستان، دکتر غلامعلی شهمرادی ضمن اعلام این خبر افزود : با 
آماده باش کامل و حضور و گشت های ۲۴ ساعته همکارانمان در 
مخابرات استان ، در روزهای منتهی به انتخابات و روز انتخابات 
، پایداری شبکه و عدم قطعی را شاهد بودیم.وی گفت: صد در 
صد شعب اخذ رای بصورت الکترونیک فعالیت داشتند و بدون 
هیچگونه اختلالی در شبکه مخابراتی ، تا پایان زمان رای گیری 
مشغول به کار بوده اند.مدیر مخابرات منطقه گلستان ضمن قدر 
پایدار ثابت و  ایجاد شبکه  اندر کار در  از همکاران دست  دانی 
این توفیق مرهون تلاش جمعی همکاران بوده و  افزود:  سیار 
زیرساختهای مناسب مخابرات در استان و فعال بودن سایتهای 
همراه اول با کیفیت بالای ارتباطی در جاهای دوردست و مناطق 
روستایی ، موجب برگزاری انتخابات الکترونیک بدون هیچگونه 

قطعی و اختلال در استان گلستان شده است.
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لطف الله نسبی: 
برای اولین بار تنیس روی میز ایران با 

رنکینگ کسب سهمیه کرد
رحمان شجاعی: سرمربی تیم ملی تنیس روی میز گفت: 
فدراسیون همه چیز را برای ما فراهم کرد و برای اولین 
بار ما از طریق رنکینگ توانستیم کسب سهمیه کنیم.
جمیل لطف الله نسبی درباره کسب سهمیه المپیک نوشاد 
عالمیان، اظهار داشت: نوشاد کسب سهمیه خود را با 
صعود به مرحله سی و دوم در مسابقات گرند اسمش 
عربستان قطعی کرد. او اگر در مسابقات بعدی حضور 
یافت، برای ارتقای رنکینگ و سیدبندی خود شرکت کرد 
تا در جای بهتری در بازی های المپیک قرار بگیرد.وی 
افزود: در حال حاضر رنکینگ نوشاد ۵۲ است و نیما در 
رده ۱۷۳ جهان قرار دارد. ما مثل المپیک ریو توانستیم 
دو سهمیه در بخش انفرادی داشته باشیم. هرچند در 
بخش تیمی شانس داشتیم و در مسابقات جهانی کره 
جنوبی می توانستیم در بخش تیمی سهمیه کسب کنیم 
اما مولفه هایی چون برد و باخت حریفان و شرایط مختلف 
جسمی و روحی و آب و هوایی دخیل بود.سرمربی تیم 
ملی تنیس روی میز عنوان کرد: کسب سهمیه تیمی 
المپیک سخت است و گفته بودیم که رزرو بودیم و اگر 
تیمی انصراف دهد به المپیک می رویم اما چنین چیزی 
محال است.وی ادامه داد: تمامی بازیکنان برتر دنیا در 
المپیک حضور دارند و همه آنها خوب و قوی هستند. باید 
ببینیم که قرعه بچه های ما در جدول چطور خواهد شد و 
در کجای جدول قرار می گیرند. روحیه و شرایط بازیکنان 
و خیلی از موارد دیگر می تواند روی پینگ پنگ بازان ما اثر 
بگذارد اما ما سعی می کنیم تا نتایج خوبی را در بازی های 
المپیک ثبت کنیم.لطف الله نسبی یادآور شد: در المپیک 
ریو به یاد دارم که سرمربی بانوان به مسابقات اعزام نشد 
زیرا اعلام کرده بودند که به ازای هر دو بازیکن یک سرمربی 
به مسابقات اعزام می شود و امسال هم با پیگیری های 
فدراسیون تنیس روی میز سرمربی به مسابقات گزینشی 
اعزام شد.وی ادامه داد: نیما و نوشاد عالمیان پس از کسب 
شرکت  ایران  باشگاهی  مسابقات  در  المپیک  سهمیه 
کردند. یک سری تست های پزشکی دارند که در این چند 
روز انجام می شود و تست دوپینگ می دهند. اردوی تیم 
ملی تنیس روی میز هم ۱۴ تیر ماه آغاز می شود تا زمان 
اعزام ادامه دارد.رئیس فدراسیون تنیس روی میز با تشکر 
ویژه از فدراسیون تنیس روی میز گفت: فدراسیون همه 
چیز را برای ما فراهم کرد و برای اولین بار ما از طریق 
رنکینگ توانستیم کسب سهمیه کنیم و در اینجا باید از 

حامیان مالی هم تشکر کنم.

گروه ورزشی: مربی کشتی فرنگی معتقد است بدنسازی 
در رده نوجوانان جوابگو نیست و آن چیزی که در این 
رده سنی اهمیت دارد حفظ آرامش است که باید از سوی 

سرمربی تزریق شود.
روح الله میکائیلی درباره عملکرد تیم ملی کشتی فرنگی 
نوجوانان ایران و نزول یک پله ای در مسابقات آسیایی گفت: 
نوجوانان و جوانان  پایه  اصلی ترین موضوع در رده های 
مسائل فنی و روحی و روانی است. این کشتی گیران از 
خانه و زندگی و دوستانشان دور هستند و مدت ها در اردو 
تمرینات سخت را پیگیری می کنند و قطعاً مسائل روحی 
و روانی در نتیجه گیری آن ها تأثیر می گذارد. موضوع دیگر 
که ممکن است عملکرد آن ها را تحت الشعاع قرار دهد 

برگزاری انتخابی های متعدد است.
وی گفت: من شنیدم بعد از مسابقات آسیایی برای حضور 
در مسابقات جهانی اردن دوباره انتخابی برگزار می شود. 
و در هشت وزن  کوتاه  این مدت  در  انتخابی  برگزاری 
کاهش توانایی کشتی گیران به همراه دارد. کشتی گیری 
که تنها در یک اردو بوده و در مسابقات حضور نداشته 
و صرفاً به خاطر یک انتخابی در ترکیب تیم قرار گرفته، 
مسلماً تجربه کافی ندارد. به نظرم برگزاری انتخابی برای 
مسابقات جهانی اصلاً راه منطقی نیست و امیدوارم کادر 
فنی این فشار و استرس را کم کند تا کشتی گیران بتوانند 

بهتر نتیجه بگیرند.
مربی کشتی فرنگی خاطرنشان کرد: البته سوریان یکی از 
مربیان خوب و فنی کشتی فرنگی است، اما به نظرم اگر 
در رده سنی پایه بدنسازی کار نکنند خیلی بهتر است. 

در ترکیب تیم مربی بدنسازی حضور داشته، سیدرحمانی 
از مربیانی خبره بدنسازی است که فکر می کنم با تیم 
ملی بزرگسالان هم کار می کند. اما ما در باشگاه در رده 
سنی نوجوانان با کشتی گیران بدنسازی کار نمی کنیم چرا 
که آن ها در رده نوجوانان هستند و به لحاظ سنی فاصله 
زیادی با هم ندارند. زمانی که به صورت مداوم کشتی 
بگیرند ایراداتشان برطرف می شود و در هر مسابقه نتایج 

متفاوتی کسب می کنند.
میکائیلی عنوان کرد: تیم ملی کشتی نوجوانان در مسابقات 
آسیایی از ۹ مبارزه رودررو با ازبک ها در هفت مسابقه 
شکست خورد، من خودم از این نتیجه تعجب کردم. این 
تیم چند سال پیش در رده نونهالان با اقتدار قهرمان آسیا 
شده بود و امسال در رده نوجوانان در مسابقات آسیایی به 
میدان رفت و نایب قهرمان شد. مطمئناً رده نونهالان و 
نوجوانان کاملاً متفاوت از هم هستند اما به نظر من رسالت 
یک سرمربی در رده پایه صرفاً نتیجه گیری نیست و تنها 
باید موضوعات فنی را پیش ببرد، تا این کشتی گیران در 

رده های بالاتر نتیجه بگیرند.
در  فدراسیون هم  رئیس  نمی کنم  فکر  من  وی گفت: 
رده پایه به دنبال نتیجه باشد. تیم نوجوانان در مسابقات 
آسیایی عنوان نایب قهرمانی را به دست آورد و نتیجه بدی 
به دست نیاورد، اما باید علت این شکست ها را بررسی 
کرد و در یک بازه زمانی کوتاه با کشتی گیران کار کرد تا 
عملکردشان بهتر شود. آن ها از نظر سنی خیلی زود یاد 
می گیرند و راه می افتند. به نظرم موضوع بدنسازی تنها 
ایراد نتیجه نگرفتن این تیم نیست. کشتی گیران همگی 

در یک رنج سنی هستند و به لحاظ قدرتی فاصله زیادی 
با هم ندارند. شاید آن ها از نظر روحی شرایط مناسبی 
نداشتند و همین باعث عدم نتیجه گیری آن ها شده است.

میکائیلی خاطرنشان کرد: به نظرم در رده های پایه باید این 
احساس به کشتی گیران القا شود که آن ها اصلاً به نتیجه 
فکر نکنند و بدون استرس کشتی بگیرند. فکر کردن به 
برد و باخت یک بار روانی برای کشتی گیر ایجاد می کند 
و نمی تواند نتیجه خوبی بگیرد. فدراسیون باید به این 
موضوع توجه کند. مربی باید در رده پایه به کشتی گیر 
آرامش بدهد. اینکه کشتی گیران تا لحظه آخر نمی دانند 
که در ترکیب تیم هستند یا خیر، یا آیا انتخابی برگزار 
می شود یا نه باعث ایجاد استرس می شود. به نظرم این 
مسائل در عدم نتیجه گیری تیم ارتباط مستقیم داشته 
است.وی در پاسخ به این سوال که امسال در لیگ کشتی 
فرنگی حضور دارد، یا خیر گفت: با تیم دانشگاه آزاد در 
رده نوجوانان در لیگ حضور داریم اما در رده بزرگسالان 
هنوز صحبتی نشده و مشخص نیست امسال با این تیم 

هستم یا خیر.
میکائیلی همچنین در مورد پیش بینی اش از عملکرد تیم 
ملی کشتی فرنگی در مسابقات المپیک عنوان کرد: امسال 
تیم خیلی خوبی داریم که با سهمیه کامل به مسابقات 
المپیک اعزام می شود، من فکر می کنم در دو وزن به مدال 
طلا برسیم اما در مابقی اوزان هم شانس مدال آوری داریم. 
شرایط المپیک بسیار متفاوت تر از سایر مسابقات است، 
امیدوارم کشتی گیران خوب کشتی بگیرند چون همگی 

شایسته کسب مدال هستند.

مربی کشتی فرنگی :

عدم نتیجه گیری کشتی گیر به بدنسازی ربط ندارد

پرونده مسابقات تنیس سطح یک آسیا با 
قهرمانی دختر ایرانی بسته شد.

آخرین روز رقابت های تنیس سطح یک 
آسیا در رده سنی کمتر از ۱۴ سال به 
میزبانی قزاقستان برگزار شد و بازیکنان 
به  برتر  عناوین  کسب  برای  کشورمان 

مصاف رقبای خود رفتند.
در فینال بخش دختران، هانا شعبان پور 
با نتیجه ۲-۶ و ۳-۶ حریف  موفق شد 
ترکمنستانی خود را از پیش رو بردارد و 
قهرمانی این دوره از بازی ها را از آن خود 
کند. آیلین محمدیان فرد نیز با پیروزی ۲ 
بر یک  مقابل تنیسور میزبان، عنوان سومی 

را تصاحب کرد.
همچنین در بخش پسران رامتین رافعی 
با نتیجه ۰-۶ و ۴-۶ مقابل تنیسور قزاق 

نایب  عنوان  صاحب  و  خورد  شکست 
قهرمان شد.

نمایندگانی  رقابت ها  از  دوره  این  در 
قراقستان،  هند،  ایران،  کشورهای  از 
و  رومانی  سوریه،  عراق،  ازبکستان، 

ترکمنستان حضور داشتند.
در  رافعی  رامتین  و  شعبان نژاد  آریا 
آیلین  شعبان پور،  هانا  و  پسران  بخش 
گلسا  و  رافعی  رومینا  محمدیان فرد، 
نمایندگان  رحیمیان در بخش دختران 

کشورمان در این مسابقات بودند.
تا ۹ تیرماه در شهر  از ۲  این مسابقات 
شمکند قزاقستان برگزار شد که فرشید 
را  کشورمان  نمایندگان  هدایت  زیدی 
برعهده داشت و امیر مهذب نیا نیز مربی 

تیم بود.

اظهار بی اطلاعی ملی پوش وزنه برداری قهرمانی دختر تنیسور ایران در مسابقات سطح یک آسیا
از افزایش حقوق 

کمیته  المپیک
پریا حاجیان: ملی پوش وزنه برداری ایران در واکنش 
نسبت  المپیک  ملی  کمیته  حقوق  افزایش  به 
بود  قرار  و  کردیم  اعتراض  گفت:  خود  حقوق  به 
حقوقمان افزایش پیدا کند، اما دیگر پیگیری نکردم.
میرمصطفی جوادی ملی پوش المپیکی وزنه برداری 
درباره آخرین وضعیت اش برای حضور در المپیک 
در حال  دارم.  را شکر وضعیت خوبی  گفت: خدا 
تمرین هستیم تا در این مدت زمان باقی مانده بتوانم 
به آمادگی کامل برسم و در المپیک بهترین نتیجه 
را رقم بزنم. خوشبختانه الان شرایط آمادگی خوبی 
دارم و امیدوارم این روند ادامه پیدا کند و رکوردهای 
بهتری ثبت کنم.ملی پوش المپیکی کشورمان در 
به  این سوال که چندی پیش نسبت  به  واکنش 
حقوقی که کمیته ملی المپیک برای ملی پوشان 
وزنه برداری در نظر گرفته بود اعتراض کردند و در 
یا خیر، گفت: در  بود  اثرگذار  نهایت خروجی آن 
ابتدا کمیته ملی المپیک حقوقی را برای ما در نظر 
گرفته بود اما به آن اعتراض کردیم و فکر می کنم 
افزایش پیدا کرد اما من اصلاً پیگیر آن نشدم و تنها 
روی آمادگی برای المپیک تمرکز کردم تا بتوانم در 
این مسابقات نتیجه خوبی به دست بیاورم.جوادی 
تأکید کرد: بعد از اینکه ما به حقوقی که کمیته 
ملی المپیک در نظر گرفته بود معترض شدیم اعلام 
کردند که این حقوق افزایش پیدا می کند اما من 
یا  افتاده  اتفاق  حقوق  افزایش  این  نمی دانم  اصلاً 
خیر. تمام هدف من المپیک است تا بتوانم در این 
مسابقه عملکرد قابل قبولی داشته باشم. من فقط 
شنیدم که این حقوق افزایش پیدا کرده اما نمی دانم 
واریز شده یا خیر. ما اصلاً به این موضوعات دیگر 
فکر نمی کنیم و هدفمان کسب بهترین نتیجه در 
میدان المپیک است.وی گفت: من الان از نظر بدنی 
در اوج آمادگی هستم اما انتظار دارم تا زمان برگزاری 
امیدوارم  و  بهتر شود  المپیک، شرایطم  مسابقات 
رکوردهای خودم را افزایش بدهم و در المپیک هم 
بهترین رکورد را ثبت کنم.جوادی به شانس مدال 
آوری در المپیک پاریس اشاره کرد و گفت: شانس 
کسب مدال در المپیک پاریس قطعاً وجود دارد اما 
هیچ قطعیتی نیست. امکان دارد در میدان المپیک 
هر اتفاقی رخ بدهد. امیدوارم در المپیک، روز من 
باشد و بتوانم بهترین عملکرد را داشته باشم. البته 
که حریفان سرسختی دارم، همگی در حال تلاش 
هستیم و رقابت بسیار فشرده است. امیدوارم آن روز 
بتوانم رکوردهای خوبی ثبت کنم و در این دسته به 
مدال برسم. البته همانطور که گفتم کار سختی پیش 
رو است اما همه تلاشمان را می کنیم تا بتوانیم پرچم 

ایران را به اهتزاز دربیاوریم.

وزیر ورزش: 

جوانگرایی تیم  ملی وزنه برداری باید زودتر 
رقم می خورد

وزیر ورزش و جوانان با اشاره به اینکه جوانگرایی در تیم ملی وزنه برداری باید 
سال ها قبل اتفاق می افتاد، گفت: این اتفاق آینده این رشته  را خواهد ساخت.

کیومرث هاشمی در جریان بازدید از اردوی تیم ملی وزنه برداری با اشاره به 
اینکه هدف از حضور گفتن خسته نباشید و تقدیر از کادر فنی و مجموعه 

فدراسیون و تک تک ورزشکاران بوده است، اظهار کرد: این رشته همواره حضور 
موفقیت آمیزی در بالاترین سطح مسابقات که المپیک بوده، داشته است. یکی از 
ویژگی های وزنه برداری این است که همه المپیکی ها در فدراسیون جمع شده اند 
و با مدال های خوشرنگ در فدراسیون گرد هم آمده اند که در کمتر رشته ورزشی 
چنین اتفاقی رخ داده و این یک فرصت تلقی می شود.او با بیان اینکه اتفاق بسیار 
خوبی است که ترکیب تیم ملی با صلاحدید کادر فنی مشمول جوانگرایی شده 
است، خاطرنشان کرد: این اتفاق قابل تقدیر است و باید سال ها قبل انجام می شد؛ 
چرا که آینده وزنه برداری را می سازد.وزیر ورزش و جوانان با اشاره به اینکه دو 
ورزشکار خوب در رشته وزنه برداری در المپیک داریم که امیدواریم موفق باشند، 

گفت: تلاش ما خدمت صادقانه به تمامی ورزشکاران است و نوکر جامعه ورزش و 
تک تک ورزشکاران هستیم و وظیفه خود می دانیم که کمک کنیم.هاشمی افزود: 
امسال اعتبارات فدراسیون های ورزشی نسبت به سنوات گذشته خیلی بهتر شده 
است اما در عین حال به افزایش هزینه فدراسیون ها هم توجه داریم و تلاش 
کرده ایم ناوگان تجهیزات فدراسیون ها نوسازی شود.او با اشاره به اینکه وظیفه 
وزنه برداران تمرکز صد درصدی است و نباید هیچگونه حاشیه ای آنها را آزار دهد، 
گفت: امروز برای عرض خسته نباشید آمده ایم و امیدواریم در المپیک و مسابقات 
جهانی موفق باشیم و باید بدانیم نواختن سرود ملی باعث خوشحال شدن دل 

مردم خواهد شد.

ملی  تیم  اردوی  به  نژاد  حمید  مهدیسا 
سنگ نوردی نوجوانان و جوانان دعوت شد.

مرحله نخست اردوی تیم های سنگ نوردی 
نوجوانان و جوانان کشورمان برای اعزام به 

مسابقات قهرمانی جهان، آغاز شد.
سنگ نوردانِ حاضر در این اردو خود را برای 
حضور در مسابقات قهرمانی جهان که مرداد 
ماه سال جاری در »چین« برگزار خواهد شد، 

آماده می کنند.
اردو  این  به  ساری  از  نژاد  حمید  مهدیسا 
ورزشکاران  سایر  کنار  در  تا  شد  دعوت 
دعوت شده، خودش را برای مسابقات پیش 

رو آماده کند.مرحله نخست اردو در قرارگاه 
کوهستانی »پلور« از شنبه نهم تیر ماه آغاز 

شده و تا سه شنبه ۱۲ تیر ادامه دارد.
اعضای حاضر در اردو عبارتند از:ورزشکاران 
دختر: سارینا غفاری تهران، سارا زراعت زاده 
 – )مازندران  نژاد  حمید  مهدیسا  و  کرمان 

ساری(.
ورزشکاران پسر: محمدرضا ترلانی تهران، 
آرین امیری کرمانشاه و ابوالفضل محمدی 

خراسان رضوی نیشابور.
سرپرست: مسعود زینالی

مربیان: رضا چاشی و ایمان احسانی فر.

بانویمازندرانیدراردویتیمملیسنگنوردی

دانشجویبابلنایبقهرمانمسابقات
بینالمللیمچاندازی

دانشجوی دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل نایب قهرمان مسابقات بین المللی مچ اندازی مستریونیورس 
۲۰۲۴ شد.

فدراسیون بدنسازی و پرورش اندام، مسابقات بین المللی مچ اندازی مستریونیورس ۲۰۲۴ ایران را در 
هتل اسپیناس پالاس تهران برگزار کرد.

در روز پایانی رقابت ها، مسابقات در بخش دست راست پیگیری شد، سپهر آرش دانشجوی مقطع 
کارشناسی دانشکده مهندسی شیمی دانشگاه صنعتی نوشیروانی بابل که در بخش پارا ایستاده ۶۵+ 

دست راست شرکت کرده بود، توانست نایب قهرمان این دوره از مسابقات بین المللی شود.

آغازمسابقاتمینیفوتبال
جامسردارانوشهدایمازندران

درقائمشهر
نخستین دوره مسابقات مینی فوتبال جام سرداران و ۱۴ هزار و۵۰۰شهید مازندران و 

شهدای خدمت و مدافعان حرم در قائم شهر آغاز شد.
این مسابقات با حضور ۱۱۲تیم از سراسر استان در سالن ورزشی آفساید قائم شهر 

آغاز شده است.
اکبرزاده دبیر اجرایی این جشنواره ورزشی گفت در این مسابقات بزرگ ورزشی که با 
هدف زنده نگه داشتن یاد و خاطره شهدا و ترویج فرهنگ ورزش و سلامت برگزار 
می شود با استقبال خانواده ها و مسئولان و مدارس وباشگاه های فوتبال مازندران 

روبرو شد.
اکبرزاده افزود این جشنواره فوتبالی با حمایت اداره کل ورزش وجوانان مازندران و 
همکاری اداره ورزش وجوانان قائم شهر برای غنی سازی اوقات فراغت نونهالان و 

نوجوانان در ایام تابستان برگزار می شود.
حسین مبرهن مسئول برگزاری مسابقات گفت این جشنواره مینی فوتبال با ۱۷۰۰ 
بازیکن فوتبال یکی از بی سابقه ترین جشنواره و تورنمنت ورزشی مازندران در این 

سطح از شرکت کننده ها است که به مدت دو ماه در قائم شهر پیگیری می شود.
مبرهن افزود در این رقابت ها که در ۹ رده سنی برگزار می شود تیم های شرکت 

کننده به صورت گروهی و حذفی با هم رقابت می کنند.
وی یادآورشد در پایان این رقابت ها با اهدای جوایز نقدی از تیم های برتر تقدیر 

خواهد شد.
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رئیس اداره کمیته امداد شهرستان میاندورود گفت: با رشد ۸۶ درصدی صدقات در سه ماهه اول سال ۱۴۰۳ نسبت به سه 
ماهه اول سال۱۴۰۲ ، بیش از ۴۰۰ میلیون  تومان صدقه توسط مشترکین صندوق صدقات در شهرستان میاندورود جمع 
آوری شد.روح الله نجف زاده اظهار کرد: مردم نوع دوست و نیکوکار این شهرستان در ۳ ماهه اول سال جاری بیش از  ۴۰۰ 
میلیون تومان صدقه پرداخت کردند.وی افزود: تقریبا ۴۸درصد از خانوارهای ساکننین در شهرستان میاندورود دارای صندوق 
صدقات در منازل و محل کار می باشند که از طریق همین صندوق ها، مبلغ ۴۰۰ میلیون صدقه جمع آوری شد.رئیس اداره 
کمیته امداد شهرستان میاندورود بیان کرد: صدقات جمع آوری شده در سرفصل های درمان، جهیزیه، معیشت، مسکن، 

فرهنگی و تحصیلی ، در همین شهرستان برای نیازمندان هزینه می شود.نجف زاده با بیان اینکه در شهرستان میاندورود 
بیش از ۱۱ هزار صندوق اعم از خانگی اماکن و معابر وجود دارد، گفت: مردم متدین و نیکوکار این شهرستان علاوه بر 
پرداخت صدقه از طریق سنتی با استفاده از روش های جدید و نوین مانند تلفن همراه و ussd می توانند صدقه خود را 
پرداخت می کنند.نجف زاده افزود: در حال حاضر بیش از ۳۰۰۰ مشترک میاندورودی از  روش ها نوین در پرداخت صدقات 
استفاده می کنند و ما را در خدمت رسانی سریع تر به نیازمندان کمک می کنند.رئیس کمیته امداد شهرستان میاندورود 

خاطرنشان کرد: در میاندورود بیش از ۳۸۰۰ نفر  تحت حمایت کمیته امداد هستند و از این خدمات بهره مند می شوند.

فصل تابستان و شنا از راه رسید و ناجیان غریق 
روز های پرتکاپویی را پشت سر می گذارنند تا 
نگیرد.وجود  قربانی  مهمانانش  از  خزر  دریای 
میزبانی  به  را  خزر  دریای  خیز  حادثه  مناطق 
بی رحم تبدیل کرده که گاه مهمانانش را قربانی 
می کند و این در حالی است که سالانه مسافران 
زیادی برای بهره بندی از جاذبه هایی دریا روانه 
با  خزر  دریای  سواحل  می شود.آزادسازی  خزر 
عادی  مردم  دسترسی  سیزدهم  دولت  همت 
را به دریا بیشتر کرد و سواحل بکر شمال را 
اساس  کرد.بر  خارج  برخی ها  خلوت  حیات  از 
آمار های پزشکی قانونی طی دو دهه گذشته 
غرق  مازندران  دریای  در  نفر  از ۳۰۰۰  بیش 
شدند هرچند این روند طی سه سال اخیر فعالیت 
دولت سیزدهم با اجرای طرح های سالم سازی 

دریا کاهش چشمگیری یافته است.
با این حال هنوز روند غریق در دریای پرجاذبه 
خزر متوقف نشده است و حاشیه نشینان این 
دریا در انتظار طرح هایی هستند که ایمنی در 
آن حرف اول و آخر را بزند. برپایی طرح های 
نبود  اولیه و  امکانات حداقلی و  با  سالم سازی 
از چالش های عمده در مناطق ساحلی استان 
این مساله سبب  و  به شمار می رود  مازندران 
می شود تا ساماندهی ساحل بین دستگاه های 
مختلف پاسکاری شود و هر کس دیگری را در 

این زمینه مسئول معرفی کند.
نجات ۱۵۰ نفر از غرق شدن در دریا

پیش  و  خردادماه  از  دریا  طرح های  سوت 
نواخته  مازندران  در  تابستان  فصل  شروع  از 
شد و تاکنون با تلاش ناجیان غریق بیش از 
۱۵۰ نفر از غرق شدن در دریا نجات یافتند و 
رئیس هیأت نجات غریق و غواصی مازندران با 
اشاره به آغاز استقرار هزار ناجی غریق در نقاط 

پایش  طرح  گفت:  استان،  سواحل  حادثه خیز 
نقاط  بررسی  هدف  با  استان  سواحل  رصد  و 
مختلف سواحل افزایش تعداد ناجیان غریق در 

دست اجرا است.
مناطق  تمام  غریق  ناجیان  اینکه  بیان  با  او 
طرح  افزود:  می دهند،  پوشش  را  حادثه خیز 
پایش و رصد سواحل استان در قالب بررسی 
نقاط مختلف سواحل و افزایش تعداد ناجیان 
غریق در دستور کار قرار می گیرد.رئیس هیأت 
به  اشاره  با  مازندران  غواصی  و  غریق  نجات 
بحث آزادسازی سواحل و همچنین پسروی آب 
خزر، افزود: این دو موضوع سبب شد تعداد نقاط 
حادثه خیز سواحل از ۵۲۰ به ۷۰۰ مورد برسد 
که همین دلیل نیاز افزایش ناجیان غریق در 
سواحل استان است.کریمیان با اعلام اینکه اوج 
کار ناجیان غریق از ۱۴ مرداد تا پایان شهریور 
دریای  خاص  شرایط  به  باتوجه  گفت:  است، 
خزر و موج های شکافنده در این ایام روز های 

پرتکاپوی ناجیان غریق در راه است.
استان  غواصی  و  غریق  نجات  هیأت  رئیس 
غریق،  منجیان  از  تقدیر  ضمن  مازندران 

سرناجیان و حمایت های تمامی عوامل، افزود: 
منجیان غریق پیشانی طرح ساماندهی سواحل 
حمایت های  با  که  امیدوارم  و  هستند  استان 
بیشتر موجب آرامش آنان شویم تا بتوانند بهتر 

خدمات بدهند.
استان  غواصی  و  غریق  نجات  هیأت  رئیس 
مازندران با اشاره به اینکه پیشگیری از وقوع 
غریق در دستور کار هیأت قرار دارد، گفت: با 
استان  در سراسر  آموزشی  دوره های  برگزاری 
به دنبال افزایش آگاهی منجیان غریق بودیم 
که خوشبختانه نتیجه آن را در عمل می بینیم 
باشیم.دریای خزر  با کاهش غریق مواجه  که 
مواج و شکافنده است و ناآشنایی به فنون شنا 
و شنا در مناطق کور و حادثه خیز از مهمترین 
دلایلی است که سبب می شود این دریاچه بسته 
مهمانانش را در کام فرو برد. براساس آمار های 
پزشکی قانونی مازندران طی دو دهه اخیر بیش 
از سه هزار نفر در دریای مازندران غرق شدند.

علی عباسی مدیرکل پزشکی قانونی مازندران 
با بیان اینکه در دهه ۸۰ متوسط سالانه ۲۱۸ 
نفر در دریای استان غرق شدند، گفت: با اجرای 

طرح سالم سازی دریا، در دهه ۹۰ این میزان به 
هزار و ۲۷۰ نفر کاهش یافت.او وجود مناطق کور 
و حادثه خیز، ناآشنایی به فنون شنا و غیربومی 
بودن را از جمله دلایل مؤثر در بروز حادثه در 
دریا برشمرد.وجود مناطق خصوصی ساحلی به 
شهرک های  یا  و  شخصی  ویلا های  صورت 
گردشگری از مقوله هایی است که ستاد طرح 
سالم سازی دریا استان مازندران نمی تواند در 
کنترل و جلو گیری از شنا در این مناطق دخالت 
و یا حضور پیدا کند.بررسی های آماری نیز نشان 
در  شدگی  غرق  تعداد  بیشترین  که  می دهد 
دریای خزر در محدوده استان مازندران مربوط 
به کسانی است که محل ابتدایی شنا و به آب 
زدن آنان سواحل خصوصی بوده است. از ۴۸۷ 
کیلومتر سواحل دریای خزر در استان مازندران، 
بیش از ۹۸ درصد آن آزادسازی شده است و این 
مساله نقاط حادثه خیز را در استان افزایش داده 
است.پسروی آب دریای خزر و افزایش مناطق 
ممنوعه شنا و نقاط کور از دیگر مواردی است 
به  توجه  بدون  افراد  برخی  که سبب می شود 
تابلو ممنوعه، وارد آب شوند با خطر مرگ مواجه 
شده  ارائه  آمار های  طبق  شد.هرچند  خواهند 
شمار غریق در آب های مازندران از ابتدای طرح 
ساماندهی دریا تاکنون نسبت به مدت مشابه 
سال قبل کاهش چشمگیری داشته است، اما 
این پرسش مطرح می شود که تا چه زمانی باید 
غریق  سوگ  در  خزر  مسافران  و  گردشگران 

دیگری به غم نشینند.
کمبود طرح های سالم سازی دریا، کمبود ناجیان 
غیرمجاز،  شناگاه های  و  مناطق  وجود  غریق، 
جمله  از  شناگاه ها  همه  نبودن  پوشش  تحت 
عواملی است که سبب شده تا همچنان خزر 
به قربانگاه برخی گردشگران تبدیل شود./نوری

با آغاز ثبت سفارش کتاب های درسی اول، هفتم خــزر شناگاهی ناامن برای مهمانانش
و دهمی ها اعلام شد

دانش آموزان از بازار آزاد کتاب درسی 
نخرند

 افزایش ۵۰درصدی قیمت کتابها
وزارت  آموزشی  برنامه ریزی  و  پژوهش  سازمان  معاون 
کتاب های  سفارش  ثبت  اینکه  بیان  با  وپرورش  آموزش 
درسی پایه های اول، هفتم و دهم آغاز شده گفت: امسال 
بیش از ۱۵۵ میلیون جلد کتاب درسی چاپ شده و خانواده ها 
به خرید کتاب از بازار آزاد نیاز ندارند.محمد علوی تبار با بیان 
اینکه ثبت سفارش پایه های ورودی اول ابتدایی، هفتم و 
دهم پس از ثبت نام در مدارس و ثبت نام قطعی در سامانه 
سیدا تا ششم شهریور امکان پذیر است گفت: پرداخت به 
صورت آنلاین از طریق درگاه های پیش بینی شده و سامانه 
انجام می شود.وی با بیان اینکه هیچ دریافتی به صورت نقدی 
صورت نمی گیرد افزود: قیمت ها به صورت میانگین در تمامی 
پایه ها ۵۰ درصد افزایش داشته است. معاون سازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشی وزارت آموزش و پرورش اظهار کرد: 
برای مناطق محروم، مطابق سال قبل مدارسی که به صورت 
رایگان و نیم بها کتاب دریافت کردند امسال هم به صورت 
تسهیل  می کنند.به منظور  دریافت  کتاب  نیم بها  و  رایگان 
دسترسی دانش  آموزان به کتاب های درسی، ثبت سفارش 
به  هوشمند  دولت  خدمات  ملی  پنجره  طریق  از  کتاب  ها 
الکترونیک  خدمات  واحد  پنجره  یا   my.gov.ir آدرس 
وزارت آموزش و پرورش  my.medu.ir یا سامانه فروش 
برابر  و   www.irtextbook.ir آموزشی  مواد  توزیع  و 
به  انجام می شود.برای ورود  پیوست  تقویم زمانی  جدول 
سامانه کد ملی دانش آموز، نام کاربری و شش رقم سمت 
راست شماره سریال شناسنامه دانش آموز، »رمز عبور« ورود 
به سامانه است. دانش آموزان اتباع باید به جای کد ملی، کد 
اتباع در سامانه سیدا و به جای شماره سریال شناسنامه، ۶ 

رقم یک )۱۱۱۱۱۱( وارد کنند.

معاون اجتماعی سازمان انتقال خون مطرح کرد
ضرورت حمایت دولت چهاردهم از 
سازمان انتقال خون با هدف ارائه 

خدمات بیشتر
از  اینکه  بیان  با  خون  انتقال  سازمان  اجتماعی  معاون 
رئیس جمهور آینده می خواهم از سازمان انتقال خون حمایت 
کند، اظهار کرد: از دولت آتی انتظار داریم به سازمان انتقال 
خون کمک شایانی کند تا بتوانیم تجهیزات و نیازهای این 
مجموعه را با هدف ارائه خدمات بیشتر تامین کنیم. شهرام 
میرزایی  ضمن اشاره به مجموعه اقدامات انجام شده در جهت 
تامین خون سالم و کافی، با بیان اینکه از دولت چهاردهم 
می خواهیم از  سازمان انتقال خون حمایت کند، اظهار کرد: 
خون، جزو حوزه پدافند غیرعامل محسوب می شود و سازمان 
انتقال خون نیز به عنوان یک دستگاه حیاتی انتخاب کرده اند. 
هرچه میزان تجهیزات سازمان انتقال خون افزایش یابد، به 
تبع آن نیز میزان خدماتی که به جامعه پزشکی ارائه می دهد، 
افزایش می یابد.وی درباره اعتبار تخصیص یافته به سازمان 
انتقال خون گفت: سال گذشته، سازمان انتقال خون از اعتبار 
خوبی برخوردار شد اما میزان اعتبار تخصیص یافته امسال در 
از اعتبار  مقایسه با سال گذشته کمتر است. اگرچه بخشی 
کاهش یافته با همت مسئولان و نمایندگان مجلس تامین 
شد اما از دولت آتی انتظار داریم به سازمان انتقال خون کمک 
شایانی کند تا بتوانیم تجهیزات و نیازهای این مجموعه را با 
هدف ارائه خدمات بیشتر تامین کنیم. معاون اجتماعی سازمان 
انتقال خون ادامه داد: اگرچه بودجه سازمان انتقال خون کافی 
نیست اما سال گذشته توانستیم آرزوی ۲۰ ساله این سازمان 
را محقق کنیم؛ یعنی آزمایش مولکولی "NAT" را عملیاتی 
کنیم. آزمایش »نت« در استان تهران اجرا می شود و به زودی 
برخوردار می شوند.  آزمایش  این  از  انتقال خون  مراکز  تمام 
میرزایی با بیان اینکه »عدالت در حوزه تجهیزات« را در کانون 
توجه قرار داده ایم، گفت: دولت سیزدهم به موضوع عدالت 
توجه کرد؛ به نحوی که تمام پایگاه های انتقال خون کشور از 
تجهیزاتی برخوردار هستند که در استان تهران وجود دارد. باز 
هم تاکید می کنم سازمان انتقال خون برای اینکه برای ارائه 
خدمات به روز، به حمایت های دولت نیاز دارد؛ ضمن آرزوی 
موفقفیت برای دولت آتی از رئیس جمهور آینده می خواهم از 

سازمان انتقال خون حمایت کند. 

سرپرست موسسه آموزش، مهارت و پرورش 
بنیاد علوی اعلام کرد

تلاش بنیاد مستضعفان برای برقراری 
»عدالت آموزشی« در مناطق محروم

سرپرست موسسه آموزش، مهارت و پرورش بنیاد علوی، 
با بیان اینکه بنیاد مستضعفان برنامه هایی را در مناطق کم 
برخوردار در سال ۱۴۰۳  در نظر دارد گفت: برنامه هایی برای 
محروم  مناطق  مدارس  در  آموزشی  نابرابری های  کاهش 
توسط بنیاد مستضعفان اجرا می شود.سید محمد بطحایی در 
نشست اردوی فرهنگی و قرآنی دانش آموزان دختر و پسر 
با بیان اینکه بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی توجه بیشتری 
به حوزه کودکان، نوجوانان و جوانان مناطق کم برخوردار 
دارد گفت: این بنیاد برنامه هایی برای کاهش فاصله دانش 
آموزان مناطق کم برخوردار با مناطق برخوردار و پیشرفته 
در نظر دارد.وی با بیان اینکه بخش عمده برنامه ها که بنیاد 
مستضعفان در دست اجرا دارد ناظر بر حوزه آموزش و مهارت 
و پرورش است افزود: بازوی عملیاتی برای اجرای برنامه های 
بنیاد علویست که  بنیاد مستضعفان،  زدایی در  محرومیت 
در  محرومیت  برنامه های  اجرای  آن  وظیفه  اصلی ترین 
بنیاد  اینکه  بیان  با  است.بطحایی  برخوردار  کم  مناطق 
مستضعفان برنامه هایی را برای کاهش فاصله دانش آموزان 
مناطق محروم از حیث بنیه تحصیلی، پیشرفت تحصیلی، 
وضعیت آموزشی با سایر مناطق برخوردار در دست اقدام دارد 
تا گامی در جهت عدالت آموزشی بردارد.سرپرست موسسه 
آموزش، مهارت و پرورش بنیاد علوی با بیان اینکه برنامه  
دیگر، ناظر بر حوزه مهارت آموزی و کارآفرینی است گفت: 
در سال ۱۴۰۳ برخی از مدارس مناطق محروم با اولویت 
سومین  اینکه  بیان  با  می شوند.وی  تقویت  برنامه ها  این 
برنامه  نیز الگوی سبک زندگی ایرانی اسلامی است افزود: 
در این برنامه ها به موضوعاتی مانند رجوع به قرآن و سواد 
رسانه ای پرداخته می شود. سرپرست موسسه آموزش، مهارت 
و پرورش علوی با بیان اینکه ۳۶۰ هزار نفر در سال جاری 
تحت پوشش برنامه ها قرار می گیرند گفت: تعداد زیادی از 
افراد دانش آموزان و بقیه معلمان و خانواده ها هستند.بطحایی 
با بیان اینکه بنیاد مستضعفان نزدیک به یک همت، بیش 
از ۴۰۰ برابر اعتبار نسبت به سال گذشته به حوزه مهارت، 
آموزش و پرورش دانش آموزان مناطق محروم اختصاص داده 
است گفت: کمک به مدارس شبانه روزی در مناطق محروم، 
تجهیز هنرستان ها، تامین اقلام تحصیلی برای دانش آموزان 
از اقدامات دیگر بنیاد مستضعفان است.سرپرست موسسه 
در  اینکه  بیان  با  علوی  بنیاد  پرورش  و  مهارت  آموزش، 
تابستان یعنی تیر و مرداد سه رویداد مهم برای دانش آموزان 
برنامه ریزی شده است، گفت: اولین اردو در اردوگاه فرهنگی 
استان  از ۷  دانش آموز  برای هزار  امام خمینی)ره(  ورزشی 
محروم در دو بخش دختران و پسران از امشب ساعت ۲۱ 
برگزار می شود.بطحایی با بیان اینکه اردوی دوم با موضوع 
کتاب خوانی برای ۱۰۰۰دانش آموز دختر و پسر مناطق مرزی 
و محروم و حدود ۲۵۰ معلم برگزار می شود ادامه داد: اردوی 
سوم مبتنی بر همدلی مردادماه برای ۱۰۰۰ دانش آموز دیگر 
اجرا می شود. وی با بیان اینکه در مجموع ۳۰۰۰ دانش آموز 
در این سه اردو شرکت می کنند عنوان کرد: در این اردوها 
از مربیان کارآزموده وزارت آموزش و پرورش و تعدادی از 

اساتید برای راهبری برنامه ها استفاده شده است. 

دبیر کارگروه بررسی و تدوین فهرست دارویی ایران با اشاره به 
تجویز  از  که  کرد  توصیه  آنها  به  پزشکان،  دارویی  تجویزهای 
که  چرا  کنند؛  پرهیز  کشور  رسمی  فهرست  از  خارج  داروهای 
باعث سرگردانی بیماران می شود.دکتر نازیلا یوسفی اظهار کرد: 
فهرست رسمی دارویی کشور شامل داروهایی است که اثربخشی 
و هزینه اثربخشی آن ها طی مراحل علمی دقیق در کمیته های 
تخصصی و بر اساس مستندات خارجی و داخلی به اثبات رسیده 
است و پاسخگوی نیازهای دارودرمانی اغلب بیماران کشور بوده 
و بر همین اساس، نظام تامین و تدارک دارو در کشور، بر تامین 
این اقلام دارویی متمرکز است.بنابر اعلام سازمان غذا و دارو، وی 

افزود: از پزشکان می خواهیم تا زمانی که امکان استفاده از داروهای 
تایید شده در فهرست رسمی دارویی ایران وجود دارد، داروهای 
خارج از فهرست که مشمول طی  شدن روند تأیید و واردات نیستند 
را تجویز نکنند.دبیر کارگروه بررسی و تدوین فهرست دارویی ایران 
تصریح کرد: بر اساس قانون، تجویز داروهای خارج از فهرست 
رسمی دارویی ایران تخلف محسوب می شود و انتظار می رود که 
پزشکان محترم مقید به انتخاب دارو از فهرست رسمی دارویی 
ایران باشند؛ مگر در موارد خاص که هیچ کدام از داروهای موجود 
در فهرست پاسخگوی نیاز درمانی بیمار نباشد و اثربخشی دارو در 

اندیکاسیون مورد تقاضا برای آن بیمار دارای شواهد محکم باشد.

دبیر کارگروه بررسی و تدوین فهرست دارویی ایران:

تجویز داروهای خارج از فهرست رسمی دارویی ایران تخلف است

جمع آوری بیش از ۴۰۰ میلیون  تومان صدقه در شهرستان میاندورود 

رئیس سازمان نهضت سوادآموزی اعلام کرد
ارائه مدرک تحصیلی به افراد دارای 

»سواد قرآنی«
رئیس سازمان نهضت سوادآموزی از راه اندازی طرح فن آوری 
آموزش تحکیم سواد به صورت بازی و دریافت جایزه خبر داد 
وگفت: رونمایی این طرح با همکاری شبکه آموزش در شهریور 
ماه ۱۴۰۳ انجام خواهدشد. علیرضا عبدی با حضور در شبکۀ 
آموزش در خصوص تحول در نهضت سوادآموزی بعد از انقلاب 
اسلامی گفت: یکی از معجزات اندیشه ای حضرت امام خمینی 
)ره( توجه به نهضت سوادآموزی است، آمار بی سوادی در سال 
۱۳۵۵ در بازۀ سنی ۱۰ تا ۴۹ سال، ۴۷ درصد بوده درحالی که 
میانگین بین المللی ۶۸ درصد بوده است که از مدد برنامه های 
نظام جمهوری اسلامی در حال حاضر ۵۰ درصد رشد حاصل 
شده و شتابی که کشور در زمینه سوادآموزی داشته است در 
این چند سال ۵/۲ برابر میانگین بین المللی بوده است و تقریباً 
۲ درصد بی سواد در بازه سنی ۱۰ تا ۴۹ سال کشور وجود دارد.

رئیس سازمان نهضت سوادآموزی تصریح کرد: آموزش در بازه 
سنی دانش آموزان با افراد بزرگسال متفاوت است ازآن جهت که 
در سیستم آموزش بزرگسالان، آسیب های اجتماعی پررنگ تر 
جلوه می کند و فعالان این عرصه ضمن ارائه آموزش و تدریس 
موفق، باید یک مددکار اجتماعی نیز باشند تا سخت ترین قسمت 
آموزش بزرگسال یعنی جذب و تثبیت سواد میسر شود.عبدی 
افزود: وجود بی سوادی در جامعه، دلایل مختلف دارد و برخلاف 
نظر برخی کارشناسان، فقط دلیل اقتصادی نیست، در کنار آن، 
دلایل فرهنگی و اجتماعی هم باید مدنظر قرار گیرد در برخی 
مناطق، آگاهی لازم در مورد ضرورت آموزش و حیاتی بودن 
نداشته اند. را  در کلاس  اجازه حضور  حتی  زنان  و  نبوده  آن 

وی پیرامون طرح ها و برنامه های این سازمان، با درنظرگرفتن 
تا  پراکندگی و گسترۀ مناطق و فرهنگ های مختلف گفت: 
کنون و در طول سالیان متمادی بنا به شرایط، ۴۵ مدل مختلف 
سوادآموزی  بسیج  از  است  شده  انجام  حوزه  این  در  آموزش 
تا خانواده محور و محله محور که هر کدام اقتضای اجرایی 
خاص خودش را داشته است.رئیس سازمان نهضت سوادآموزی 
با اشاره به پیام حضرت امام خمینی )ره( در ارتباط با اینکه، 
سوادآموزی باید مسئله عمومی و ملی مردم باشد؛ گفت: اکنون 
سازمان نهضت سوادآموزی ضروری می داند؛ بنای فعالیت را بر 
پایه استفاده از ظرفیت مدارس قرار دهد و طرح مدرسه محور 
گسترش یابد، دلیل اول اینکه به برکت جمهوری اسلامی تقریباً 
در همه جای کشور مدرسه وجود دارد، مدرسه کانون تربیت 
می باشد و رسالت آموزش را به دوش می کشد و دلیل بعدی 
اینکه در مدارس هم می توان از حضور معلمان و هم از وجود 

دانش آموزان و اولیاء در فرایند آموزش استفاده کرد.
وی در ادامه به اجرای طرح سواد قرآنی اشاره کرد و گفت: 
روش های  به  تنوع بخشی  باهدف  قرآنی  سواد  طرح  اجرای 
سوادآموزی از مسیر قرآن آموزی و همچنین توسعه فرهنگ 
قرآنی در جامعه و جلب مشارکت و هم افزایی فعالان و خیرین 
قرآنی و استفاده از ظرفیت تشکل های مردم نهاد در کاهش 
بیان  آموزش وپرورش  وزیر  می باشد.معاون  بی سوادان کشور 
و مورد  دارد  ما  ریشه در فرهنگ  از مسائلی که  کرد: یکی 
با  که  است. سوادی  قرآنی  سواد  موضوع  واقع شده،  غفلت 
آموزش قرآن انتقال پیدا می کرد و گوشه ای از این فرهنگ، 
را در  بسیاری  افراد  بود.  نوشتن  و  یادگیری مهارت خواندن 
از فضای  استفاده  تا کنون شرایط  داریم که  سنین مختلف 
مدرسه برایشان مقدور نشده است؛ ولی از مسیر قرآن، خواندن 
و نوشتن را آموخته اند؛ تعدادی از این افراد موفق به دریافت 
مدرک تحصیلی نشده اند و به همین دلیل سال ها مسیر رشد 
آنها مسدود مانده است. با اجرای این طرح سازمان نهضت 
سوادآموزی می کوشد تا افرادی که سواد قرآنی دارند شناسایی 
شوند و بر مبنای توانمندی هایی که دارند مدرک تحصیلی 

دریافت کرده تا بتوانند در مقاطع بالاتر تحصیل کنند.

امداد  هوشمند  سامانه  گفت:  امداد  کمیته  امنای  هیات  عضو 
شناسایی نیازمندان را تسهیل کرده است.

 حمیدرضا ترقی، عضو هیات امنای کمیته امداد در بازدید از غرفه 
کمیته امداد در نمایشگاه الکامپ، گفت: پیشرفت کمیته امداد برای 
خدمت رسانی بیشتر به اقشار ضعیف جامعه هم باید متناسب با 
فناوری روز باشد که تسهیلات لازم را برای دسترسی مردم به 
این نهاد و خدمات گیری از آن فراهم کند و هم باید میزان توان 
فکری، فرهنگی و تکنیکی اقشار ضعیف جامعه متناسب با آن رشد 

کند، که بتوانند از این ظرفیت برای دسترسی شان استفاده کنند.
وی افزود: اسلام بر اصل خدمت رسانی تاکید دارد و باید خودمان 
فقیریابی کرده و به فقرا کمک برسانیم و تنها در این صورت است 

که این چرخه تکمیل می شود.
ترقی ادامه داد: اگر کسی نتوانست مراجعه و اعلام نیاز کند از حق و 
حقوقی که جامعه و نظام برایش در نظر گرفته بهره مند نمی شود و 
ما باید فکری به حال این قشر بکنیم.عضو هیات امنای کمیته امداد 
تاکید کرد: سامانه »سها« چون به سیستم های هدفمندی یارانه ها 

متصل است و می تواند دهک بندی خانواده ها را تشخیص دهد، به 
ما کمک می کند بتوانیم کسی که نیازمند واقعی است را شناسایی 
کنیم.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی کمیته امداد، عضو هیات امنای 
کمیته امداد خاطرنشان کرد: کیفیت خدمات هوشمندی که در 
حال حاضر در کمیته امداد ارائه می دهیم خیلی بهتر شده و قابل 
مقایسه با گذشته نیست، این سیستم ها قدرت تجزیه و تحلیل و 
راستی آزمایی اقشار ضعیف را هم به ما داده و ما را به سمت نیازمند 

واقعی سوق می دهد.

تسهیل شناسایی نیازمندان با سامانه هوشمند امداد

مدیرکل دفتر آموزش متوسطه اول وزارت آموزش و پرورش با بیان 
اینکه طرح »بوم« به عنوان درس آزاد به آداب، رسوم، جغرافیای 
منطقه و محیط زیست منطقه می پردازد گفت: محوریت این طرح 
مباحث سیاسی، فرهنگی، ورزشی، علمی و اقتصادی در ساحتهای 
مختلف تربیتی است که علاوه بر مقاطع اول و دوم متوسطه، 
در مدارس ابتدایی نیز قابل اجراست اما به دلیل موانع مادی و 
اجرایی در مدارس، خیلی گسترده نبوده است.حمید یزدانی، با بیان 
اینکه طرح »بوم« طرحی ناظر به آموزش های مدرسه محور است 
گفت: این طرح متناسب با شرایط و نیازهای منطقه ای و سلایق 
دانش آموزان انجام می شود که طبق برنامه ریزی مدرسه، با مدیریت 
مدیر و تصویب در شورای مدرسه، در جهت تقویت و گسترش 
مفاهیم حوزه برنامه درسی رسمی، به محتواهای مختلف می پردازد.

وی با بیان اینکه اجرای این طرح در مدارس متوسطه اول و دوم 
انجام شده است افزود: در مدارس متوسطه دوم به دلیل امتحانات 
کنکور، طرح نمود کمرنگ تری داشته زیرا به بحث های فعالیت 

علمی پرداخته شده است.مدیرکل دفتر آموزش متوسطه اول وزارت 
آموزش و پرورش با بیان اینکه طرح بوم در سطح هنرستان ها 
می تواند به مشاغل خاص بپردازد ادامه داد: علاوه بر مقاطع اول 

و دوم متوسطه، در مدارس ابتدایی نیز این طرح قابل اجراست.
آداب،  به  آزاد  درس  عنوان  به  طرح  این  اینکه  بیان  با  یزدانی 
رسوم، جغرافیای منطقه و محیط زیست منطقه می پردازد گفت: 
محوریت آن مباحث سیاسی، فرهنگی، ورزشی، علمی و اقتصادی 
در ساحتهای مختلف تربیتی است.وی با بیان اینکه مشخصه اصلی 
طرح متناسب با نیاز منطقه و عمده ترین محور ناظر به نیازهای 
بومی هر منطقه است افزود: در یک منطقه مباحثی مورد توجه 
است که ممکن است در برنامه درسی به آن توجه نشده باشد، 
مثلا در رشته تربیت بدنی یک ورزش محلی در یک منطقه، یا 
دوخت سنتی، غذای سنتی، آداب و رسوم سنتی که می تواند در 
قالب این طرح به آن پرداخته شود.مدیرکل دفتر آموزش متوسطه 
اول وزارت آموزش و پرورش با بیان اینکه مدیران منطقه با توجه 

به سلایق، می توانند این طرح را اجرایی کنند افزود: طرح بوم به 
شرایط مختلفی از جمله قدرت برنامه ریزی مدیر، آشنایی با طرح، 
خواست اولیاء و دانش آموزان بستگی دارد که به دلیل موانع مادی 
و اجرایی در مدارس خیلی گسترده و موفق نبوده و باعث شده آن 
طور که باید در اهداف تعیین شده خود موفق نبوده باشد.یزدانی با 
بیان اینکه بسیاری از فعالیت های این طرح در محیط یادگیری 
خارج از مدرسه انجام می شود اظهار کرد: برپایی اردو یا بازدید از 
منطقه ای نیازمند هزینه مادی و هماهنگی بیشتر اجرایی و مدیریتی 
است و این شاید یکی از دلایل موفق نبودن این طرح به خاطر بار 
مادی آن است. از جمله طرح های مهارت پروری طرحی بوم است 
که از مدارس ابتدایی آغاز و تا دیپلم ادامه دارد. بوم سر واژه برنامه 
ویژه مدرسه است که بر مبنای آن در هر پایه ۵۰ ساعت از دروس 
مصوب آموزش و پرورش به صورت تدریس معکوس و ۱۰ ساعت 
فوق برنامه و در مجموع ۶۰ ساعت مهارتی را که مورد نیاز مدرسه 

بوده و با بوم آن مدرسه سازگاری دارد، آموزش داده می شود.

مدیرکل دفتر آموزش متوسطه اول وزارت آموزش و پرورش خبرداد:

امکان اجرای طرح »بوم« در مدارس ابتدایی
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از طریق هوش مصنوعی؛

شناسایی افراد دچار سكته با 
یک لبخند ممكن شد

یک سیستم با کمک هوش مصنوعی ابداع شده که می تواند با ثبت ویدئویی از لبخند زدن فرد تشخیص دهد وی دچار 
سکته شده یا خیر تا درمان وی سریع تر آغاز شود.اگر فردی دچار سکته شود، هرچه زودتر تحت نظر پزشک قرار گیرد، 

بهتر است. در همین راستا یک ابزار موبایل جدید ابداع شده که به مأموران اورژانس کمک می کند تشخیص دهند فرد 
دچار سکته شده یا خیر و به این ترتیب فرد می تواند سریع تر به درمان های مورد نیاز دسترسی یابد.گاهی اوقات علائم 
سکته نامحسوس و مبهم هستند. در چنین مواردی بیمار باید پس از مراجعه به بیمارستان تحت آزمایش های مختلف 
قرار گیرد. اگر این تست ها نشان دهنده وقوع سکته باشند، درمان واقعی آغاز می شود. با این وجود اگر پزشکان بدانند 
بیمارتازه وارد واقعاً سکته کرده است، درمان زودتر و به محض ورود او به بیمارستان آغاز می شود.در همین راستا یک 
ابزار آزمایشی روی موبایل ابداع شده است. گروهی از محققان دانشگاه RMIT استرالیا نرم افزاری ابداع کرده اند که 
با استفاده از الگوریتم های هوش مصنوعی ویدئویی از صورت بیمار را در حالت لبخند زدن تحلیل می کند. اگر حرکت 
ماهیچه های صورت فرد خیلی نامتوازن باشد نرم افزار به کاربر هشدار می دهد که فرد دچار سکته شده است.در این 
روش از سیستم فعلی کد گذاری فعالیت های صورت استفاده شده که در آن حالات صورت به بخش های جداگانه 

حرکات ماهیچه به نام واحدهای فعالیت تقسیم شده اند.مؤلف ارشد پژوهش در این باره می گوید: یکی از پارامترهای 
اصلی که روی افراد دچار سکته تأثیر می گذارد آن است که به طور معمول ماهیچه های صورتشان یک سویه می شود 
بنابراین یک طرف صورت رفتار متفاوتی از طرف دیگر صورت دارد. ابزارهای هوش مصنوعی و فراوری تصویر 
می توانند تشخیص دهند هیچ گونه تغییری در لبخند فرد وجود دارد یا خیر و همین امر کلیدی برای ردیابی فرد دچار 
سکته است.این سیستم پس از آزمایش روی ویدئو های افراد پس از سکته و داوطلبان سالم، با دقت ۸۲ درصد بیماران 
را شناسایی کرد. این رقم با ارتقای فناوری بهبود می یابد.اکنون محققان تصمیم دارند این ابزار را به یک اپ تبدیل 
کنند که مأموران اورژانس بتوانند با کمک آن افراد مبتلا به سکته را ظرف چند ثانیه شناسایی کنند. در حقیقت محققان 
دانشگاه پلی تکنیک والنسیا و دانشگاه ایالتی پنسیلوانیا اپ های مشابهی را ابداع کرده اند. البته باید توجه داشت در تمام 

موارد تست های پیچیده تر مانند سی تی اسکن باید در بیمارستان انجام شود.

 استاندار مازندران میزان سرمایه گذاری صورت گرفته برای احداث نیروگاه زباله سوز ساری را ۱۰ هزار میلیارد ریال 
ذکرکرد و بر لزوم بهره گیری مناسب و اصولی از تمام ظرفیت ها و امکانات برای تکمیل این طرح عمرانی زیست 

محیطی مهم در مرکز استان تاکید کرد.
 یوسف نوری در جلسه پیگیری نیروگاه زباله سوز ساری در سخنانی گفت که نیروگاه زباله سوز با میانگین پیشرفت 
فیزیکی ۴۰ درصدی در سال ۱۴۰۰ به دولت سیزدهم تحویل شد و با پیگیری، تلاش دولت و تخصیص سه هزار 

میلیارد ریال اعتبار در ۲ سال گذشته، اکنون این طرح به پیشرفت فیزیکی ۹۷ درصدی رسیده  است.
وی با اشاره به اینکه روند تکمیل طرح نیروگاه زباله سوز ساری از جمله مصوبات سفر رئیس جمهور شهید به این 
استان با رفع برخی مشکلات و تخصیص به موقع اعتبارات شتاب می گیرد، اظهار داشت: پیشرفت فیزیکی ۹۷ 
درصدی و نصب ۸۶ درصدی تجهیزات نیروگاه زباله سوز ساری در مدت ۲ سال اخیر بیانگر اهتمام ویژه دولت 

مردمی سیزدهم در تکمیل این طرح  مهم عمرانی در مرکز مازندران است.
وی تصریح کرد: عملیات اجرایی این طرح که از سال ۸۸ آغاز شده است در چند سال گذشته نیمه کاره رها شده بود 
که از زمان روی کار آمدن دولت مردمی سیزدهم، اکنون این طرح عمرانی- زیست محیطی به پیشرفت فیزیکی 

قابل قبولی رسیده است.
مقام عالی دولت در مازندران وجود اختلاف بین کارفرما و پیمانکار را علت اصلی تاخیر در تکمیل نیروگاه زباله سوز 
ساری عنوان کرد و افزود: مقرر شد این مشکلات در کمترین زمان رفع شود تا روند تکمیل این طرح شتاب گیرد.

نوری با بیان اینکه موانع فراروی تکمیل نیروگاه زباله سوز باید رفع شود، اظهار کرد: مانع اصلی در تکمیل این طرح 
مهم اگر نیروی انسانی باشد باید با حفظ کرامت انسانی نسبت به تعویض آن و جایگزینی فرد دیگری اقدام کرد و 

اگر هم مانع فیزیکی بود، باید به هر شکل ممکن تخریب شود.
وی بر لزوم نهادیته کردن فرهنگ تفکیک زباله از مبدا تاکید کرد و گفت که باید از ظرفیت گروه های مردمی، بسیج 

سازندگی، آموزش و پرورش و صدا و سیما برای تحقق این مهم استفاده کرد.
استاندار مازندران با بیان اینکه باید با اتخاذ راهکار درست و اصولی از ظرفیت شرکت های دانش بنیان، بنیاد علمی 
نخبگان و مراکز دانشگاهی برای مردمی سازی مدیریت پسماند به شکل مطلوب استفاده کرد، گفت: می توان با 

ارایه بسته های تشویقی، مردم را نسبت به مدیریت تفکیک زباله از مبدا ترغیب و تشویق کرد.
نوری با عنوان اینکه بخش زیادی از رباله های تولیدی در مازندران مربوط به مناطق روستایی است، خاطرنشان 
کرد: طبق آمار روزانه یکهزار و ۹۰۰ تن زباله برابر با ۴۷ درصد زباله های تولیدی در این استان مربوط به مناطق 
روستایی است که باید با استفاده از ظرفیت نیروهای جهادی، ثمن ها و دانش آموزان نسبت به فرهنگ سازی 

تفکیک زباله در این مناطق گام برداشت.
وی با بیان اینکه طرح های مربوط به تکمیل نیروگاه های زباله سوز استان باید در قالب یک برنامه زمانبندی تهیه 
شود تا در کمترین زمان به بهره برداری برسد و مردم نیز از مزایای آن بهره مند شوند،   افزود:  باید ترتیبی اتخاذ شود 

تا مازندران در بحث مدیریت زباله، به الگویی موفق برای دیگر استان ها تبدیل شود.
 نیروگاه زباله سوز ساری یکی از چندین طرح عمرانی نیمه راکدی بود که در این سال ها پیشرفت لاک پشتی داشت 
و کسی امیدی به تکمیل آن نداشت، اما با روی کارآمدن دولت سیزدهم و اهتمام ویژه رئیس جمهور فقیدمان آیت 
الله رئیسی، اکنون این طرح مهم زیست محیطی در مرکز مازندران به پیشرفت فیزیکی قابل قبولی رسیده و تکمیل 

کامل آن به مطالبه جدی مسئولان، مردم و فعالان محیط زیست استان تبدیل شده است.

نیروگاه زباله سوز ساری از جمله مصوبات دور اول سفر رئیس جمهور به مازندران از مهم ترین طرح ها در مدیریت 
پسماند و مقابله با چالش های زیست محیطی در این خطه شمالی کشور است که از زمان روی کار آمدن دولت 
مردمی سیزدهم، اکنون به کارگاه سازندگی تبدیل شده است تا طلسم نیمه کار ماندن این طرح نیز همانند بسیاری 

دیگر از طرح ها با دستان پرتوان دولتمردان شکسته شود.
عملیات ساخت نیروگاه ۴۵۰ تُنی زباله سوز ساری با این امید که بار گزاف چندین دهه ای حمل زباله های مرکز استان 
مازندران به دیگر مناطق و همچنین مشکلات زیست محیطی این استان برداشته شود. در سال ۱۳۸۸ آغاز شد و تا 
قبل از روی کارآمدن دولت سیزدهم از پیشرفت لاک پشتی برخوردار بود اما با روی کارآمدن دولت مردمی با تزریق 

منابع مالی مورد نیاز و رفع برخی مشکلات اکنون به پیشرفت فیزیکی بالایی رسیده است/ایرنا

تزریق اعتبار ۱۰ هزار میلیارد ریالی برای تکمیل 
نیروگاه زباله سوز ساری

متخصص بيماری های لثه عنوان کرد؛

جرم گيری هيچ تاثير منفی بر 
مينا و ریشه دندان ها ندارد

یک متخصص بیماری های لثه گفت: جرم گیری هیچ اثر منفی بر مینا و ریشه دندان ها ندارد.
 زهره طبیب زاده نوری، با عنوان این مطلب که بوی بد دهان علل مختلفی دارد که یکی از دلایل آن می تواند 
پلاک میکروبی و جرم باشد، افزود: جرم گیری دندان ها و از بین بردن مشکلات لثه ای و ترمیم پوسیدگی های دندانی 
از مهم ترین راه های رفع بوی بد دهان است، درواقع جرم گیری به عنوان درمان مادر در دندانپزشکی تلقی می شود.

وی ادامه داد: یکی از درمان های اولیه و مقدماتی برای تمام درمان های آینده دندانپزشکی، در صورتی که بیمار جرم 
دندانی داشته باشد، جرم گیری است.

طبیب زاده نوری گفت: اگر دندان بیماری جرم داشته باشد، باعث می شود که بافت های پشتیبانی کننده دندان که 
سلامت ریشه های دندان ها را تضمین می کنند آسیب ببینند، چرا که جرم باعث تجمع پلاک های میکروبی اطراف 

بافت های دندانی می شود و به تدریج باعث صدمه به سایر بافت های دندان نیز می شود.
وی افزود: اگر جرم گیری به درستی انجام شود، بافت های محافظی که در سطح ریشه هستند و در اثر جرم گیری از 

سطح ریشه برداشته می شوند به تدریج طی هفته های آتی و ماه های اول ترمیم می شوند و هیچ آسیبی به بافت های 
پشتیبان دندان وارد نمی شود.این متخصص بیماری های لثه بیان کرد: زمانی که به بهداشت دندان توجهی نشود، 
جرم های دندان به مرور روی هم انباشته شده و حالت ناهموار و زبری ایجاد می کند در نتیجه میکروب های جدیدتر 

راحت تر رسوب کرده و تشکیل پلاک میکروبی بر روی جرم ها تسریع می شود و به سمت تحلیل ریشه می رود.
طبیب زاده نوری، زمان انجام جرم گیری را بسته به جرم تشکیل شده در دهان دانست و گفت: اگر فردی جرم 
تشکیل شده داشته باشد باید جرم را در اسرع وقت بردارد و در مقابل اگر فردی بهداشت دهان و دندان مناسبی 
دارد نیازی به جرم گیری ندارند.وی درباره مراقبت از دندان، استفاده از مسواک و خمیردندان های مناسب اظهار کرد: 
مهم ترین وسیله ای که برای از بین بردن پلاک میکروبی وجود دارد، مسواک زدن به روش صحیح و با خمیر دندان 
مناسب است.طبیب زاده نوری گفت: خمیردندان های سفید کننده به دلیل دارا بودن مواد ساینده معمولًا سطح 
تمیزتری را ایجاد می کنند و این در حالی است که لزوماً برای استفاده مداوم مناسب نیستد و بیشتر جنبه تبلیغاتی 

دارند.وی، استفاده از مسواک های نرم و متوسط، نخ دندان و خمیر دندان معمولی با سایندگی کم را توصیه کرد.
طبیب زاده نوری با بیان اینکه آستانه تحمل درد در افراد متفاوت است، گفت: جرم گیری معمولًا دردناک نیست ولی 
اگر آستانه تحمل درد بیمار پایین باشد و جرم گیری زیر لثه ها انجام شود ممکن است این عمل برای بیمار خوشایند 

نباشد، البته که در این موارد جرم گیری با بی حسی انجام می شود.
جرم های  و  زردی  بردن  بین  از  روش های  از  یکی  داد:  توضیح  دندانی  بروساژ  روش  درباره  خاتمه  در  وی 
 دندان بعد از جرم گیری، بروساژ است، بروساژ به برق انداختن دندان ها کمک می کند و روشی تکمیلی برای 

جرم گیری دندان ها است.

منبع : باشگاه خبرنگاران جوان  طرح:رضا جنگی    

ور 
کات

اری
ک

ک 
افی

گر
فو

این عامل اصلی مرگ ایرانی ها!

وز 
س ر

عک

عکس :مهدی محبی پور

ابر پروژه خط انتقال برق شمال
خط انتقال نیروی برق ۴ مداره ۲۳۰ و ۶۳ کیلوولت باندل دو سیم نوشهر- رویان، به 
منظور بهبود کیفیت سرویس دهی برق، افزایش قابلیت اطمینان، ارتقاء سطح پایداری 
شبکه و حذف مشکل حبس تولید نیروگاه نوشهر به همت متخصصین برق منطقه 
ای مازندران و گلستان، پیمانکاران،مشاورین و تامین کنندگان تجهیزات، اجرا و در 

روز عید سعید غدیر خم به بهره برداری رسید.


